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ACTA DE SESSIÓ DEL PLE DE L'AJUNTAMENT
22 / 2023

ASSISTENTS

Alcalde–president:
JORDAN FARNÓS, JORDI

Regidors i regidores:
ABELLÓ GINER, MARGARITA
ARNAU CASTRO, SERGI
BEL ALEMANY, LLUÍS
BEL GUERRERO, MARIA DOLORS
BEL HOMEDES, JAUME
BONFILL MORENO, JOAN CARLES
CABALLÉ TUDÓ, MARIA PILAR
CARDONA IBAÑEZ, YOLANDA
GRAU FERRER, VÍCTOR
LLEIXÀ FORTUÑO, MAR
OLOGARAY ARASA, ÒSCAR
PEDRET PIJOAN, ROGER
REHUES GRAU, ANNA
RIPOLL CASTELLÓ, MÒNICA
ROIGÉ PEDROLA, MERITXELL
RUPÉREZ MONREAL, SÒNIA
SOROLLA DURÁN, JORDI
TOMÀS AUDÍ, DOMINGO 
VALLESPÍ CERVETO, JOSÉ FRANCISCO
VIÑA ARIÑO, MARIA JESÚS

Secretari accidental:
GARCIA EGEA, MANUEL

Tortosa, essent les divuit hores del dia dos d’octubre
de dos mil  vint-i-tres, prèvia convocatòria girada a
l'efecte,  es  reuneixen  en  primera  convocatòria  al
Saló  de  Sessions  de  la  casa  consistorial,  els
membres de l'Excel·lentíssim Ajuntament de Tortosa
que al marge es relacionen, a l’objecte de realitzar
sessió ordinària sota el següent

ORDRE DEL DIA

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 – Aprovació, si s'escau, de la següent acta:

• Extraordinària i urgent 20/2023, de 31 d’agost.

PRESIDÈNCIA

02 – Proposta de delegació de competències del Ple en la Junta de Govern Local.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03 –  Dictamen de proposta d’acord baixa d’obligacions d’exercicis anteriors i/o ordres de pagament de
pressupostos tancats i depuració de saldo de comptes no pressupostaris.

04 – Dictamen de proposta d’acord d’aprovació de la declaració d’especial interès o utilitat municipal,
relativa a diverses construccions, instal·lacions o obres i de l'atorgament de la corresponent bonificació en
la quota tributària de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres.
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05 – Dació de compte del decret 3241/2023, de 12 de setembre, d’aprovació de les línies fonamentals del
pressupost de l’exercici 2024.

PROJECCIÓ DE LA CIUTAT

06 – Dictamen d’acord d’establiment de dos dies festius addicions d’obertura comercial  autoritzada a
Tortosa per a l’any 2024.

PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

07 –  Dictamen de proposta d’acord  d’aprovació del  conveni  de col·laboració entre  el  Departament de
Cultura, l’Institut Català del Sòl i l’Ajuntament de Tortosa per les obres de rehabilitació de l’antiga Sinagoga
del Call Jueu, al terme municipal de Tortosa (Baix Ebre), en aplicació de l’1,5% cultural.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS

08 – Proposta del grup municipal Candidatura d’Unitat Popular Tortosa–Alternativa Municipalista (CUP-
AMUNT) per substituir la pista de gel nadalenca per alternatives més sostenibles.

09 – Proposta del grup municipal Junts per Tortosa–Compromís Municipal (CM) per instar el Departament
de Salut de la Generalitat de Catalunya a no traslladar més serveis fora de Tortosa.

II. PART NO RESOLUTIVA

10 – Dació de compte dels extractes dels acords adoptats per  la Junta de Govern Local i  resolucions
d’Alcaldia:

a) Extractes Junta de Govern Local:

- 52/2023, de 28/08/2023 – ordinària.
- 53/2023, de 05/09/2023 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 2352/2023 a la 2557/2023.

11 – Informes de l’Alcaldia. 

12– Control dels òrgans de la corporació:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*

El president declara oberta la sessió i procedeix a tractar els punts inclosos a l'ordre del dia:

I. PART RESOLUTIVA

SECRETARIA

01 - APROVACIÓ, SI S'ESCAU, DE LA SEGÜENT ACTA:

• Extraordinària i urgent 20/2023, de 31 d’agost.

*-*-*

El  consistori,  per  unanimitat  de tots els  membres presents a la  sessió,  acorda aprovar-la  i  ordenar la
transcripció al llibre d’actes. 
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PRESIDÈNCIA

02 – PROPOSTA DE DELEGACIÓ DE COMPETÈNCIES DEL PLE EN LA JUNTA DE GOVERN LOCAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El passat de 28 de maig de 2023 van tenir lloc les eleccions locals. El nou Ajuntament s’ha constituït en
sessió pública el dia 17 de juny de 2023.

En virtut  del  principi  d’autoorganització  i  amb la  finalitat  de  fer  més eficaç  la  gestió  dels  assumptes
municipals, es considera operativa la delegació d’atribucions del Ple de la corporació en la Junta de Govern
Local.

De conformitat amb l’article 22.4 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, regulada de les bases de règim local i
normativa concordant, el ple de la corporació pot delegar l’exercici de les atribucions pròpies en la junta de
govern local,  sempre que no es trobin entre aquelles matèries indelegables previstes als articles 22.4
esmentat.

Per tot l’exposat, al Ple de la Corporació proposo l’adopció del següent ACORD:

Primer.- Delegar a la Junta de Govern Local la competència en les següents matèries:

Béns:

Els actes i acords relatius a la tramitació i resolució d’expedients referents a l’exercici de les competències
que d’acord amb allò que preveu la disposició addicional 2a de la LCSP, corresponen al Ple Municipal en
matèria de concessions sobre béns demanials i adquisició o alienació de béns immobles o altre béns o
drets subjectes a legislació patrimonial, inclosos els declarats de valor històric o artístic.

Ordre judicial:

L’exercici de les accions judicials i administratives i la defensa de la corporació en matèries de competència
plenària.

Convenis: 

Aprovació de qualsevol tipus de conveni la competència sobre el qual recaigui en el Ple, inclosos els fiscals,
llevat que exigeixin quòrum especial, i exceptuats els convenis urbanístics.

Personal:

L’autorització o denegació de compatibilitat del personal al servei de l’Entitat Local per a un segon lloc o
activitat en el sector públic, així com la resolució motivada que reconeix la compatibilitat o declarant la
incompatibilitat del personal esmentat

Subvencions

Sol·licitud de subvencions i la seva acceptació, si es requereix l’acord del Ple.

Segon.-  Donar publicitat  a les delegacions conferides mitjançant  la  corresponent  inserció de l’acord al
Butlletí Oficial de la Província i al web municipal.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

GOVERNANÇA MUNICIPAL

03 –  DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD BAIXA D’OBLIGACIONS D’EXERCICIS ANTERIORS I/O ORDRES DE
PAGAMENT DE PRESSUPOSTOS TANCATS I DEPURACIÓ DE SALDO DE COMPTES NO PRESSUPOSTARIS.
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Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«Analitzant al comptabilitat i en realitzar les comprovacions pertinents de saldos d’obligacions reconegudes
pendent de pagament i ordre de pagament, s’ha trobat l’existència de duplicitat i/o errades materials. 

Vist els informes de control financer de la Intervenció, núm. 405 de data 25 de maig de 2023, núm. 653,
654 i 655 de data 04 d’agost de 2023, i núm. 722 de data 6 de setembre de 2023.

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de data 25
de setembre de 2023.

Al ple de l’Ajuntament es proposa adoptar el següent acord:

1. Aprovar la baixa del saldo inicial d’obligacions reconegudes de pressupostos tancats de l’exercici 2023
per errades materials o duplicitat , amb el següent desglòs: 

Document comptable Import Concepte

2015  220150011069 2,34 Regularització  assegurances  socials  nòmina
complementària juliol

2019 220190000411 288,00 Fem ocupació per  a  joves-pagament matricules  curs
Aula Mentor

2020 220200002653 36,12 Casa Oficis-taxes tramitació contractes dels alumnes
Casa d'Oficis

2020 220200007491 146,34 Taxes  tramitació  contractes  alumnes  del  programa
treball i formació joves tutelats i extutelats

2022 220220008186 6,40 Tramitació  carnets  fitosanitari  alumnes  Casa  Oficis
jardineria

2022 220220004769 68,46 Taxes  tramitació  permís  de  treball  dels  joves  de  la
Casa d'Oficis Treball als Barris

2022 220220015962 313,33 Menys import liquidació préstec

2022  220220017001 0,01 Menys import comissió bancària

2. Aprovar la baixa del saldo inicial d’ordenació de pagaments de pressupostos tancats de l’exercici 2023
per errades materials o duplicitat, amb el següent desglòs:

Document comptable Import Concepte

2013  220130004096 200,00 Avançament nòmina A.F.

2014 220140003167 14,52 Decret 2014/662 comissions bancàries

2017 220170005289 72,00 Fem ocupació per  a  joves-pagament matricules  curs
Aula Mentor

2020 220200000277 680,00 Lloguer stand Fira Barcelona del programa SEFED-CFO

2021  220210015870 0,01 Nòmina complementària mes de novembre

3.  Aprovar la baixa del saldo inicial de creditors no pressupostaris de pressupostos tancats de l’exercici
2023 per errades materials o duplicitat , amb el següent desglòs: 

Document comptable Import Concepte

320221000013 26,20 Saldo inicial acreedors no pressupostaris

4. Aprovar la depuració del saldo inicial de deutors no pressupostaris de pressupostos tancats de l’exercici
2023 per desestimació del recurs presentat per l’Agència Tributària, amb el següent desglòs: 
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Document comptable Import Concepte

320231000022 52.482,37 Saldo inicial deutors no pressupostaris

5. Notificar aquest acord a la Intervenció i Tresoreria municipal.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

04 – DICTAMEN DE PROPOSTA D’ACORD D’APROVACIÓ DE LA DECLARACIÓ D’ESPECIAL INTERÈS O UTILITAT
MUNICIPAL, RELATIVA A DIVERSES CONSTRUCCIONS, INSTAL·LACIONS O OBRES I DE L'ATORGAMENT DE LA
CORRESPONENT  BONIFICACIÓ  EN  LA  QUOTA  TRIBUTÀRIA  DE  L’IMPOST  SOBRE  CONSTRUCCIONS,
INSTAL·LACIONS I OBRES.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

“Vistes les sol·licituds de bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i
obres, formulada pels contribuents que més endavant es relacionen en l’ annex I del present acord.

Vistos els corresponents informes favorables, emesos pels Serveis Tècnics municipals, la referència del
qual s’inclou en l’annex I del present acord.

Atès allò que disposa l’article 103.2.a) del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març  pel que s’aprova el
text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

Atès  allò  que  preveu  l’article  7è.  de  l’Ordenança  Fiscal  núm.  I-4,  reguladora  de  l’Impost  sobre
construccions, instal·lacions i obres, de l’Ajuntament de Tortosa que regula la possibilitat, prèvia sol·licitud
de la persona interessada, d’atorgament d’una bonificació potestativa quan  en una obra, construcció o
instal·lació hi concorrin determinades circumstàncies socials, culturals, històrico-artístiques, o de foment de
l'ocupació.

Considerant que en la sol·licitud de bonificació informada favorablement, inclosa en l’annex I del present
acord, hi concorren les circumstàncies, indicades en l’article 103.2.a) del Reial Decret Legislatiu 2/2004,
de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals.

De conformitat amb el dictamen de la Comissió Informativa de Governança Municipal, emès en sessió de
data 25 de setembre de 2023.

Al Ple d’aquest Ajuntament es proposa adoptar els següents ACORDS:

Primer.- Declarar  d’especial  interès o utilitat  municipal  les obres,  construccions o instal·lacions que es
relacionen en l’annex I del present acord.

Segon.- Concedir la bonificació de la quota tributària de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i obres,
als contribuents que es relacionen en l’annex I del present acord.

Tercer.- Notificar el present acord als contribuents relacionats, indicant-los-hi els recursos pertinents.»

«Annex I 

Expedient NIF/CIF Cognoms i
noms/Raó Social

Expedient/Ubicació
/Descripció Obra

Informe Bonificació

  2023-GIN-G0402-000035  49638153J  MARC MIRALLES GALLUR
 2023-IMA-M0401-000183
 C/ Montcada, 42
 Rehabilitació de forjat

Favorable 90%

 2023-GIN-G0402-000008  H55758890  CTAT. PROP. SANT ANTONI 14

 2023-IMA-M0401-000035
 C/ Sant Antoni, 14
 Rehabilitació de façanes, canvi de coberta, 
reforç estructural i elements comuns

Favorable 90%

 2023-GIN-G0402-000028  47623276M  MARIA JOSÉ ANDREU MIRÓ
 2018-IMA-M0401-000629
 C/ Migdia, 24 de Vinallop
 Habitatge unifamiliar

Favorable 50%

”
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*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

05 – DACIÓ DE COMPTE DEL DECRET 3241/2023, DE 12 DE SETEMBRE, D’APROVACIÓ DE LES LÍNIES
FONAMENTALS DEL PRESSUPOST DE L’EXERCICI 2024.

El senyor alcalde, informa que per una errada material, on diu decret 3241/2023, de 12 de setembre, ha
de dir, decret 3257/2023, de 13 de setembre.

*-*-*

L’alcalde,  Sr.  Jordi  Jordan  Farnós,  dona  compte  al  Ple  de  decret  3257/2023,  de  13  de  setembre,
d'aprovació  de  les  línies  fonamentals  del  pressupost  de  l’exercici  2024,  expedient  2023-ASC-E0701-
000002.

*-*-*

El Ple en resta assabentat.

PROJECCIÓ DE LA CIUTAT

06 –  DICTAMEN D’ACORD D’ESTABLIMENT DE DOS DIES FESTIUS ADDICIONS D’OBERTURA COMERCIAL
AUTORITZADA A TORTOSA PER A L’ANY 2024.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«El  departament  competent  en matèria  de comerç,  amb l'audiència  prèvia del  Consell  Assessor  de la
Generalitat en matèria de comerç, va establir, mitjançant l'Ordre EMT/185/2023, de 14 de juliol, per la
qual s'estableix el calendari d'obertura a Catalunya dels establiments comercials en diumenge i dies festius
per als anys 2024 i 2025..

Els vuit dies festius que els establiments comercials de Catalunya poden romandre oberts al públic per a
l'any 2024 són: 7 de gener, 30 de juny, 12 d'octubre, 1, 8, 15, 22 i 29 de desembre.

Segons l’article 36.2.c) de la Llei 18/2017, de l’01 d’agost, de comerç, serveis i fires, determina que el
nombre màxim de diumenges i festius que els establiments comercials poden romandre oberts durant l’any
és de vuit. Així mateix, afegeix que cada ajuntament ha de designar dos festius addicionals per al seu àmbit
territorial municipal, que s’hauran de comunicar d’acord amb el que s’estableixi a l’ordre del departament
competent en matèria de comerç.

La Federació Tortosa Més proposa com a dos dies festius d’obertura comercial autoritzada per l’any 2024
els dies 7 de juliol i 6 de desembre.

Atès el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Promoció de la Ciutat, adoptat en sessió de data
20 de setembre de 2023.

Al Ple es proposa adoptar els següents acords:

Primer.– Aprovar l'establiment dels dies 7 de juliol i  6 de desembre de 2024 com els dos dies festius
addicionals d'obertura comercial autoritzada aplicables a Tortosa per a l'any 2024, d'acord amb l'Ordre
EMT/185/2023, de 14 de juliol .

Segon.- Donar trasllat del present acord a la Direcció General de Comerç.»

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.
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PLANIFICACIÓ DEL TERRITORI

07 –  DICTAMEN  DE  PROPOSTA  D’ACORD  D’APROVACIÓ  DEL  CONVENI  DE  COL·LABORACIÓ  ENTRE  EL
DEPARTAMENT DE CULTURA, L’INSTITUT CATALÀ DEL SÒL I L’AJUNTAMENT DE TORTOSA PER LES OBRES DE
REHABILITACIÓ DE L’ANTIGA SINAGOGA DEL CALL JUEU, AL TERME MUNICIPAL DE TORTOSA (BAIX EBRE),
EN APLICACIÓ DE L’1,5% CULTURAL.

Per l’alcalde, Sr. Jordi Jordan Farnós, es presenta i se sotmet a debat del Ple el següent assumpte: 

«S’ha tramés a l’Ajuntament de Tortosa per la seva aprovació i posterior formalització, una proposta de
conveni de col·laboració interadministratiu a signar  entre el Departament de Cultura de la Generalitat de
Catalunya, l’Institut Català del Sòl i l’Ajuntament de Tortosa, en relació amb l’aplicació de l’ 1,5% cultural,
per a la programació d’actuacions de restauració i rehabilitació del patrimoni històric convingudes amb
ajuntaments per a l’any 2018, mitjançant la qual, entre d’altres, es preveu l’actuació a  l’antiga Sinagoga
del  Call  Jueu,  que té  per  objecte,  de  mutu acord,  l’execució  de les  obres  de rehabilitació  de l’antiga
Sinagoga, posant a disposició l’Ajuntament l’esmentat  immoble de la  seva propietat per  tal  d’efectuar
l’actuació.

Vist que en data 14 de setembre del 2023 i per Decret núm. 3278/2023, s’ha incoat el corresponent
expedient administratiu.

Vista la memòria justificativa de l’Alcalde de data 18 de setembre on s’acredita la necessitat i oportunitat
per la seva aprovació .

Vist  l’informe  emès  per  l’arquitecta  municipal  i  el  certificat  emès  per  la  Interventora  accidental  de
l’Ajuntament de 19 de setembre referent a la disponibilitat pressupostària, així com l’informe emès pel
secretari accidental de l’Ajuntament de data 20 de setembre, documents incorporats a l’expedient.

Dictaminada  la  present  proposta  en  la  sessió  de  la  Comissió  Informativa  de  Planificació  del  Territori
celebrada en data 26 de setembre del 2023.

Atès el que disposen els articles 47 a 53 de la Llei 40/2015 de Règim Jurídic del Sector Públic.

Al Ple d’aquest Ajuntament, es proposa l’adopció del següent ACORD:

Primer.-  Aprovar  el  conveni  de col·laboració entre el  Departament de Cultura,  l’Institut  Català del Sòl i
l’Ajuntament de Tortosa per les obres de rehabilitació de l’antiga Sinagoga del call Jueu, al terme municipal
de Tortosa (Baix Ebre), en aplicació de l’1,5% cultural,quin text literal és el següent:

CONVENI  DE  COL·LABORACIÓ  ENTRE  EL  DEPARTAMENT  DE  CULTURA,  L’INSTITUT  CATALÀ  DEL  SÒL  I
L’AJUNTAMENT DE TORTOSA PER A LES OBRES DE REHABILITACIÓ DE L’ANTIGA SINAGOGA DEL CALL JUEU,
AL TERME MUNICIPAL DE TORTOSA (BAIX EBRE), EN APLICACIÓ DE L’1,5% CULTURAL

REUNITS

D’una part, l’Hble. Sra. Natàlia Garriga Ibáñez, consellera de Cultura de la Generalitat de Catalunya.

De l’altra part, l’Hble. Sra. Ester Capella Farré, consellera de Territori de la Generalitat de Catalunya.

I, d’una altra, el senyor Jordi Jordan Farnós, alcalde-president de l’Ajuntament de Tortosa.

INTERVENEN I ACTUEN

L’Hble. Sra. Natàlia Garriga Ibáñez, que actua com a consellera de Cultura de la Generalitat de Catalunya,
nomenada per Decret 22/2021, de 26 de maig (DOGC núm. 8418A, de 26 de maig de 2021), d’acord amb
les facultats que li atorga l’article 12 de la Llei 13/1989, de 14 de desembre, d’organització, procediment i
règim jurídic de l’Administració de la Generalitat de Catalunya.

L’Hble. Sra. Ester Capella Farré, que  actua com a consellera de Territori de la Generalitat de Catalunya,
nomenada per Decret 106/2023, de 12 de juny (DOGC núm. 8934A, de 12 de juny de 2023), d’acord amb
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les facultats que li atorga l’article 12 de la Llei 13/1989, de 14 de desembre, d’organització, procediment i
règim  jurídic  de  l’Administració  de  la  Generalitat  de  Catalunya,  i  com  a  presidenta  del  Consell
d’Administració de l’Institut Català del Sòl, d’acord amb les facultats que li  atorga l’article 7 de la Llei
4/1980, de creació de l’Institut Català del Sòl, i de conformitat amb l’acord del Consell d’Administració de
l’Institut Català del Sòl de ** de *** de 2023.

El senyor Jordi Jordan Farnós, nomenat per acord del Ple de 17 de juny de 2023, que actua en nom i
representació de l’Ajuntament de Tortosa, en ús de les atribucions que li confereixen els articles 21.1.b) de
la Llei 7/1985, de 2 d’abril,  Reguladora de les Bases de Règim Local, i  53.1) del Text refós de la Llei
municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril.

Les parts es reconeixen mútuament la capacitat legal necessària per a la formalització d’aquest conveni de
col·laboració, i, en conseqüència,

EXPOSEN 

I.-  En data 10 de febrer de 2009, el  Departament de Política Territorial  i  Obres Públiques (actualment
Departament de Territori) i el Departament de Cultura i Mitjans de Comunicació (actualment Departament
de Cultura) van signar un protocol en relació amb l’aplicació de l’1% cultural (actualment 1,5% cultural) per
al període 2009-2011, el qual establia un programa d’actuacions conjunt dels departaments per al període
abans esmentat, amb la finalitat d’instrumentar l’aplicació de l’import de l’1% cultural (actualment 1,5%
cultural) derivat de les obres que promou el Departament de Territori, directament o a través de les entitats
adscrites, per a l’execució de projectes de conservació, intervenció en centres històrics i restauració del
patrimoni arquitectònic i arqueològic català, sempre que reuneixin els requisits de protecció del patrimoni
cultural previstos a la Llei 9/93, de 30 de setembre, del patrimoni cultural català.

Entre les actuacions programades a aquest protocol s’incloïen les obres de restauració de les muralles de
Tortosa,  3a  fase,  al  municipi  de  Tortosa,  amb  un  pressupost  total  de  300.000,00€,  dels  quals
150.000,00€ els aportava el Departament de Territori  i  els 150.000,00€ restants els aportaven altres
entitats.

II.- En compliment de les obligacions assumides al Protocol de l’1% cultural (actualment 1,5% cultural) de
referència, l’Institut Català del Sòl (en endavant l’INCASÒL) va adjudicar la redacció del projecte executiu de
les  obres de restauració  de les  muralles  del  segle  XIV,  3a  fase,  al  despatx  de l’arquitecte  Joan Lluis
Guinovart, el qual va lliurar el projecte redactat el maig de 2010.

Posteriorment, per manca de disponibilitat pressupostària, l’INCASÒL no va poder programar l’actuació i
fou l’Ajuntament de Tortosa qui finalment va executar les obres, basant-se en el projecte esmentat.

III.- En  data  15  de  novembre  de  2018,  el  Departament  de  Cultura,  el  Departament  de  Territori  i
Sostenibilitat  (actualment Departament de Territori) i l’INCASÒL, varen signar un conveni de col·laboració
per a la programació d’actuacions de restauració i rehabilitació del patrimoni històric convingudes amb
ajuntaments per a l’any 2018, amb finançament provinent del Departament de Territori, establint-se, en la
seva clàusula tercera, que seria l’INCASÒL l’encarregat de realitzar la gestió econòmica, administrativa i
patrimonial de les obres que s’hi incloïen.

Entre les actuacions programades en aquest conveni, s’incloïa la  restauració de les muralles de Tortosa,
amb una inversió total en obra i costos de gestió de 240.000,00€, IVA inclòs, dels quals 120.000,00€ els
hauria d’aportar l’INCASÒL i els 120.000,00€ restants l’Ajuntament de Tortosa.

IV.- En data 26 de març de 2021, el Departament de Cultura va sol·licitar a l’INCASÒL i al Departament de
la Vicepresidència i de Polítiques Digitals i  Territori  (actualment, Departament de Territori),  a petició de
l’Ajuntament de Tortosa, canviar  una de les actuacions previstes a l’annex del conveni de col·laboració
subscrit  el  15  de  novembre  de  2018.  En  concret,  modificar  la  inversió  inicialment  prevista  per  a  la
restauració  de  les  muralles  de  Tortosa,  amb  un  pressupost  d’inversió  total  de  240.000,00€,  a  la
rehabilitació de l’antiga Sinagoga del Call Jueu, situada al barri de Remolins.

V.- En data 14 de novembre de 2022, el Departament de Cultura, el Departament de Territori i l’INCASÒL
varen signar una addenda al conveni de col·laboració entre el Departament de Cultura, el Departament de
Territori i Sostenibilitat i l’INCASÒL, de 15 de novembre de 2018, per a la programació d’actuacions de
restauració i rehabilitació del patrimoni històric convingudes amb ajuntaments per a l’any 2018, mitjançant
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la qual, entre d’altres, se substituïa l’actuació prevista a la muralla de Tortosa per a la de l’antiga Sinagoga
del Call Jueu.

VI.- La quantitat de 120.000,00€, IVA inclòs, ja ha estat transferida a l’INCASÒL per part del Departament
de Territori, en concepte d’inversió en el marc de l’1,5% Cultural, dels quals 93.532,31€  corresponen a
obra i 26.467,69€ a honoraris tècnics i costos de gestió.

VII.- El Ple de l’Ajuntament de Tortosa ha aprovat aquest conveni de col·laboració en data ** de *** de
2023, i el Consell d’Administració de l’INCASÒL ho ha fet en data ** de *** de 2023.

D’acord amb el que s’ha exposat, les parts subscriuen aquest conveni, amb subjecció a les següents

CLÀUSULES

PRIMERA.- OBJECTE DEL CONVENI

És objecte d’aquest conveni de col·laboració establir la col·laboració entre les parts per a l’execució de les
obres de rehabilitació de l’antiga Sinagoga del Call Jueu, al municipi de Tortosa.

SEGONA.- DISPONIBILITAT JURÍDICA

L’Ajuntament de Tortosa manifesta que té la disponibilitat jurídica de l’immoble sobre el qual es durà a
terme l’actuació, cedint a l’INCASÒL el seu ús temporal per tal d’efectuar les obres previstes.

L’antiga Sinagoga està situada dins  del  conjunt  històric  de Tortosa declarat  en qualitat  de  bé cultural
d’interès nacional (BCIN), en la categoria de conjunt històric artístic (CHA), pel Decret 26-2-1976 (BOE 25-3-
1976), amb números de registre R.I.53.0201 i 219-CH. A més, consta en el catàleg municipal de Tortosa
com a bé cultural d’interès local (BCIL) amb referències 0084 i 0085.

TERCERA.- PRESSUPOST D’EXECUCIÓ DE LES OBRES

El  pressupost  total  de  les  obres  previstes  és  de  187.064,61€,  IVA  inclòs,  dels  quals  154.598,85€
corresponen a la base imposable i 32.465,76€ a l’IVA, al tipus vigent del 21%.

Aquest pressupost no inclou el cost dels honoraris tècnics de redacció del projecte; el cost dels honoraris
tècnics de la  direcció d’obra d’arquitecta/e,  de la  direcció d’execució,  la  coordinació de seguretat  i  el
seguiment del programa de control de qualitat ni els costos de gestió de l’INCASÒL.

L’IVA inclòs en la quantitat referenciada s’ha calculat a raó del tipus actualment vigent del 21%. 

QUARTA.- FINANÇAMENT DE LES OBRES I DELS COSTOS DE GESTIÓ

En virtut de l’addenda al conveni de col·laboració entre el  Departament de Cultura, el Departament de
Territori i Sostenibilitat i l’INCASÒL, de 15 de novembre de 2018, per a la programació d’actuacions de
restauració i rehabilitació del patrimoni històric convingudes amb ajuntaments per a l’any 2018, signada
en data 14 de novembre de 2022, el finançament de les obres i dels costos de gestió per la rehabilitació
de l’antiga Sinagoga del Call Jueu, al municipi de Tortosa, és el següent:

El finançament de les obres de restauració és de 187.064,61€, IVA inclòs, que provenen de:

a) L’INCASÒL, fins a un màxim de 93.532,31€, dels quals  77.299,43€ corresponen a base imposable i
16.232,88€ a l’IVA, al tipus vigent del 21% (50% del pressupost).

b) L’Ajuntament de Tortosa, fins a un màxim de 93.532,30€, dels quals 77.299,43€ corresponen a base
imposable i 16.232,87€ a l’IVA, al tipus vigent del 21% (50% del pressupost).

El finançament dels honoraris tècnics i costos de gestió és de 52.935,39€ (IVA inclòs), que provenen de:

a) L’INCASÒL, fins a un màxim de 26.467,69€, dels quals  21.874,13€ corresponen a base imposable i
4.593,56€ a l’IVA, al tipus vigent del 21% (50% del pressupost).
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b) L’Ajuntament de Tortosa, fins a un màxim de 26.467,70€, dels quals 21.874,13€ corresponen a base
imposable i 4.593,57€ a l’IVA, al tipus vigent del 21% (50% del pressupost).

A tots els efectes, l’aportació màxima de l’INCASÒL serà de 120.000€, IVA inclòs.

L’INCASÒL comunicarà qualsevol circumstància que faci incrementar tant el cost de les obres, com els
costos de gestió per sobre de les previsions inicials,  per  tal  que l’Ajuntament de Tortosa,  en tant que
finançador de les obres, autoritzi i habiliti la corresponent partida pressupostària.

CINQUENA.- LICITACIÓ DE LES OBRES, COMUNICACIÓ DE PREVISIÓ DE COSTOS  I FORMA DE PAGAMENT

L’INCASÒL convocarà una licitació per a l’adjudicació de les obres de rehabilitació de l’antiga Sinagoga del
Call Jueu, al  municipi  de Tortosa, i  un cop adjudicades les obres a l’empresa guanyadora del concurs,
l’INCASÒL comunicarà a l’Ajuntament de Tortosa, d’una banda, l’import total del pressupost d’adjudicació
de les obres i dels honoraris tècnics i costos de gestió i altres despeses no previstes i, d’altra banda, amb
la tramesa de cada certificació –que seran mensuals- el percentatge que, de cadascuna, haurà d’abonar
l’Ajuntament de Tortosa i que inclourà la part proporcional d’obra, honoraris i despeses.

L’Ajuntament de Tortosa pagarà a l’INCASÒL l’import de la seva aportació, és a dir, fins a 120.000,00€, IVA
inclòs, que sufragarà amb fons propis, mitjançant transferència bancària al codi IBAN núm. ES89 0182
6035 4702 0160 8661, en el termini de dos mesos, a comptar des de l’endemà de la recepció de les
certificacions d’obra mensuals signades pel tècnic director de les obres i aprovades per l’INCASÒL, amb les
seves corresponents factures. 

La demora en el pagament de les obligacions derivades del present conveni de col·laboració originarà el
meritament d’interessos a favor de l’INCASÒL, al tipus corresponent a l’interès legal vigent.

SISENA.- HABILITACIÓ DE LES PARTIDES PRESSUPOSTÀRIES

En compliment del disposat a l’article 110 de la Llei 26/2010 de règim jurídic i de procediment de les
administracions públiques de Catalunya es preveu que:

L’INCASÒL,  per  fer  front  a  aquests  compromisos  econòmics,  ha  habilitat  la  partida  pressupostària
4320/660.0001, segons consta al certificat emès pel director Econòmic Financer, en data ** de *** de
2023, per un import de 120.000,00€, IVA inclòs, al tipus vigent de 21%.

L’Ajuntament  de  Tortosa,  per  fer  front  a  aquests  compromisos  econòmics,  ha  habilitat  la  partida
pressupostària  IMA-33600-75300  “Reforma  i  Rehabilitació  de  l’Antiga  Sinagoga”,  segons  consta  al
certificat  emès  pel  secretari  interventor,  en  data 19  de  setembre  del   2023,  per  un  import  de
120.000,00€, IVA inclòs, al tipus vigent de 21%.

SETENA.- TERMINIS D’EXECUCIÓ

Es preveu el calendari següent, a partir de la data de signatura del present conveni de col·laboració:

• Licitació i contractació del projecte: 3 mesos
• Redacció del projecte: 4 mesos
• Tramitació del projecte a la Comissió Territorial del Patrimoni Cultural: 2 mesos
• Licitació i contractació de les obres:8 mesos
• Execució de les obres: 6 mesos
• Garantia de les obres: 12 mesos

* Total 35 mesos 

VUITENA.- OBLIGACIONS DE LES PARTS

A. El  Departament de Cultura, a  través de la  Direcció General  de Patrimoni  Cultural,  s’obliga al  
següent:

 A aportar l’aixecament planimètric de l’estat actual de l’edifici, realitzat mitjançant escaneig 3D
per part del Servei del Patrimoni Arquitectònic.
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  A supervisar i donar conformitat al projecte i a les obres, per mitjà de la Unitat de l’1,5% cultural.

B. L’INCASÒL s’obliga al següent:

 A aportar el finançament establert a la clàusula quarta, de conformitat amb el que estableix el Text
Refós de la Llei de finances públiques de la Generalitat, aprovat pel Decret legislatiu 3/2002 de 24
de desembre.

 A licitar i adjudicar la redacció del projecte bàsic i executiu de conformitat amb la normativa sobre 
contractes del sector públic.

 A licitar  i  adjudicar  la  direcció  d’obra,  la  direcció  d’execució,  la  coordinació  de seguretat,  el  
seguiment del pla de control de qualitat, de conformitat amb la normativa sobre contractes del  
sector públic.

 A licitar i adjudicar l’execució de les obres, de conformitat amb la normativa sobre contractes del 
sector públic.

 A notificar al Departament de Cultura i a l’Ajuntament de Tortosa les dades de l’adjudicació i la  
data de replanteig de l’obra.

 A notificar a l’Ajuntament de Tortosa les certificacions d’obra, que s’emetran mensualment.
 A dur a terme la gestió econòmica, administrativa i patrimonial que implica l’execució de les obres, 

mitjançant els tècnics de l’Equip de Projectes.

C. L’Ajuntament de Tortosa s’obliga al següent:

 A garantir el finançament previst a la clàusula quarta.
 A garantir la disponibilitat jurídica de l’edificació on és dura a terme l’actuació.
 A tramitar la sol·licitud d’autorització d’intervenció en béns culturals d’interès nacional i en entorns 

de protecció, en el sí de la tramitació del projecte, davant els Serveis Territorials de Terres de l’Ebre
del Departament de Cultura, d’acord amb el Decret 276/2005, de 27 de desembre, sobre les  
comissions territorials del patrimoni cultural, i fent-se càrrec dels actes que se’n puguin derivar per
a la realització de les obres a executar.

 A negociar amb les diferents companyies de serveis les connexions amb les xarxes generals i a  
assumir els costos que se’n derivin.

NOVENA.- SEGUIMENT I CONTROL DEL CONVENI

Es crearà una comissió tècnica que tindrà per objecte el seguiment de les obres fins a la seva finalització i
que es reunirà,  com a mínim, un mes després de la  signatura del conveni,  així  com quan ho sol·liciti
motivadament una de les parts. 

Aquesta comissió estarà constituïda per representants de totes les parts: per part del Departament de
Cultura, per la responsable de coordinació i avaluació tècnica de l’1,5% cultural; per part de l’INCASÒL, pel
cap  d’àmbit  de  Gestió  de  Projectes  de  Rehabilitació  i  Nuclis  de  l’Equip  de  Projectes  de  la  Direcció
d’Operacions, i per part de l’Ajuntament de Tortosa, per l’arquitecta municipal.

La  secretaria  d’aquesta  Comissió  serà  gestionada  per  l’INCASÒL  procedint  a  les  corresponents
convocatòries, actes i acompliment d’acords.

DESENA.- PUBLICITAT DE L’ACTUACIÓ

Des de l’inici de les obres i durant la seva execució, hi haurà posat un rètol indicatiu de l’obra on constaran
les institucions que hi participen, segons el model normalitzat.

ONZENA.- FINALITZACIÓ DE L’ACTUACIÓ

Finalitzades les obres i abans de la seva recepció, el Departament de Cultura, l’INCASÒL i l’Ajuntament de
Tortosa signaran un acta que preveurà l’acceptació per part d’aquesta última entitat de les obres dutes a
terme.

La formalització d’aquesta acta implicarà la transferència de les obres a l’Ajuntament de Tortosa.
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DOTZENA.- VIGÈNCIA I EFECTES

Aquest conveni de col·laboració tindrà vigència a comptar des de la data de la seva signatura fins a la
finalització del seu objecte, termini que, en tot cas, no podrà ser superior als quatre anys. 

Les parts podran prorrogar aquest termini per quatre anys més, mitjançant la signatura de la corresponent
addenda.

TRETZENA.- MODIFICACIÓ

Aquest conveni de col·laboració podrà ser objecte de modificacions després de la seva signatura, si les
parts  ho  consideren  necessari  a  l’efecte  d’assolir  més  convenientment  les  seves  finalitats.  Aquestes
modificacions hauran de fer-se constar expressament en les corresponents addendes.

CATORZENA.- CAUSES I FORMA D’EXTINCIÓ

A més de l’expiració del termini de vigència, constitueixen causes d’extinció:

 La resolució acordada de comú acord entre les parts que l’han subscrit, que s’instrumentarà per 
escrit.

 El compliment del seu objecte.

 La invalidesa, tant per motius de nul·litat com d’anul·labilitat, quan no es reuneixin els requisits de 
forma o els de caràcter material, declarada judicialment.

 La impossibilitat sobrevinguda legal o material de dur a terme les actuacions que en constitueixen 
l’objecte.

 Altres causes d’extinció previstes en la normativa aplicable.

En cas d’incompliment de les seves clàusules per una part, qualsevol de les altres parts podrà optar per
exigir el compliment del conveni de col·laboració o bé per instar la seva resolució.

QUINZENA.- PUBLICITAT

D’acord amb l’article 110.3 de la Llei 26/2010, de 3 d’agost, de règim jurídic i de procediment de les
administracions públiques de Catalunya, i amb l’article 14.3 de la Llei 19/2014, de 29 de desembre, de
transparència, accés a la informació pública i bon govern, el contingut íntegre d’aquest conveni, un cop
signat, s’ha de publicar en el Registre de Convenis de Col·laboració i Cooperació de la Generalitat i  als
Portals de la Transparència de l’Institut Català del Sòl i de l’Ajuntament de Tortosa; i, així mateix, s’ha de
publicar al DOGC la data de l’aprovació del conveni per part del Consell d’Administració de l’Institut Català
del Sòl i la data de la seva signatura, i fer-hi constar expressament que el seu contingut íntegre consta
publicat  al  Registre  de  Convenis  de  Col·laboració  i  Cooperació  abans  esmentat  i  en  els  portals  de
transparència referits.

SETZENA.- CONFLICTES I JURISDICCIÓ

Les parts resoldran de mutu acord les diferències que puguin sorgir en l’execució i la interpretació d’aquest
conveni de col·laboració, amb caràcter previ a la seva submissió, si s’escau a la via judicial. Per qualsevol
qüestió litigiosa que es derivi de les diferències sobre la interpretació i el compliment d’aquest conveni, les
parts  se  sotmetran  expressament  als  òrgans  de  l’ordre  jurisdiccional  contenciós-  administratiu  que
correspongui per llei. 

I, com a prova de conformitat, les parts signen aquest document electrònicament.

Natàlia Garriga i Ibáñez Ester Capella i Farré 
Consellera de Cultura Consellera de Territori  i  presidenta del  Consell

d’Administració de l’INCASÒL

Jordi Jordan i Farnós 
Alcalde de l’Ajuntament de Tortosa 
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Segon.- Facultar a l’Alcalde-President de l’Ajuntament de Tortosa per procedir a la signatura de l’esmentat
conveni i de qualssevol acte que se’n derivi en l’execució del present acord.

Tercer.- Notificar la present resolució al Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya i a l’Incasol,
als efectes adients.»

*-*-*
Intervenció del Sr. Alcalde

“I passem al punt 7, que és de l'Àrea de Planificació del Territori. En este cas, el dictamen de proposta
d'acord  per  a  l'aprovació  del  conveni  de  col·laboració  entre  el  Departament  de  Cultura,  l'INCASÒL  i
l'Ajuntament  per  les  obres de rehabilitació  de l'antiga  sinagoga  del  Call  Jueu  en aplicació  de l’1,5  %
cultural. Per explicar este conveni té la paraula la regidora d'Urbanisme, senyora Pilar Caballé.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies! Este punt vam dictaminar-lo a la Comissió Informativa de Planificació del Territori del passat dia
26. I a través d'este conveni el que es fa és que se cedeix temporalment l'immoble per tal que l'INCASÒL
pugui realitzar obres de rehabilitació. Este immoble és un immoble que forma part del catàleg municipal
com a bé cultural d'interès local, el que s'anomena BCIL. I per part de l'Ajuntament el que fem és fer una
aportació de 120.000 euros per executar esta actuació. L'INCASÒL n'aporta 120.000 més i és l'encarregat
de fer tant la licitació com adjudicació de la redacció del projecte bàsic i executiu, com la direcció d'obra, la
direcció d'execució, la coordinació de seguretat i el seguiment del Pla de Control de Qualitat i l'execució de
les obres.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé. Té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies,  senyor  alcalde.  Primer  de  tot,  com sempre,  reclama  una  llei  d'amnistia  per  a  les  persones
exiliades i les més de 4.000 represaliades, perquè només a través de l'amnistia i l'autodeterminació es
podrà resoldre el conflicte entre el poble català i l'Estat espanyol. 

Dit  això,  trobem positiu  el  projecte  i  es  tracta d'una despesa  raonable  per  a l'Ajuntament,  per  tal  de
finançar  el  50%  del  pressupost  d'obres.  Entenem  que  l'Ajuntament  ha  de  ser  un  agent  actiu  en  la
revitalització de barris com Remolins, o el nucli antic i ambiciós en els seus plantejaments. Estem d'acord
en la rehabilitació d'edificis històrics i actius turístics, però insistim, tal com hem fet sempre, que la prioritat
ha de ser cobrir les necessitats dels veïns i les veïnes d'uns barris que han patit abandonament per part
dels diferents governs municipals de la ciutat. I  això passa per la inversió urbanística, però també per
l'habitatge social i les polítiques comunitàries. Entenem que serà un procés llarg, però que cal començar-lo
immediatament. Dit això, votarem a favor de la proposta.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau, té la paraula la Sra. Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Gràcies,  regidores  i  regidors,  alcalde.  Avui  procedim  a  aprovar  el  conveni  de  col·laboració  entre  el
Departament de Cultura del Govern de la Generalitat, l'INCASÒL i també l'Ajuntament de Tortosa per tal de
procedir a la rehabilitació de l’anomenada Antiga Sinagoga al Call Jueu. Avui, per tant, fem un pas més en
una actuació que vam iniciar el passat mandat. Concretament, el 2021, com a Ajuntament, vam apostar
perquè l'actuació que comptava amb el finançament de l'1,5% cultural anés dirigida a la rehabilitació de
l’anomenada Sinagoga. I està petició de l'Ajuntament ens va ser admesa per part del Departament de
Cultura el novembre del 2022, on jo mateixa en aquell moment, com a alcaldessa, vaig donar el vistiplau a
l’addenda del conveni signat entre el Departament de Territori i l'INCASÒL i el Departament de Cultura, on
es procedia a recollir la rehabilitació de la sinagoga com a actuació demanada per l'Ajuntament de Tortosa
per  part  del  nostre  govern.  Una  actuació  que  a  partir  d'aquell  moment  ja  va  comptar  amb  partida
pressupostària de l'Ajuntament de Tortosa per tal de fer front a la part que correspon a l'Ajuntament. Per
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tant, celebrem està actuació que vam iniciar amb el nostre govern, que no s'aturi, que continuï, i que es
continuï  actuant  al  Call  Jueu com vam fer per  part  del  nostre govern,  amb la rehabilitació i  també la
promoció  dels  Jardins  del  Príncep,  l'actuació  al  Balneari  del  Porcà,  al  Manantial de  l'Esperança,  la
rehabilitació  de  la  muralla  medieval  i  també  la  Torre  del  Célio,  convertint-la  en  un  actiu  turístic
importantíssim per a la ciutat, la rehabilitació del Pou de la Figuereta, la urbanització del carrer Major, del
Portal de Remolins i la recent finalització del carrer Vilanova i el carrer Sol. Confiem que se segueixi actuant
i invertint al Call i que no s'aturen les inversions previstes al barri de Remolins. Evidentment, el nostre vot
serà favorable a aquesta actuació.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Moltes gràcies. Per tant, entenc que s'aprova també per unanimitat. Certament, és molt important que
invertim per a la recuperació del Call Jueu de Remolins, a la nostra ciutat, un dels barris històrics més
emblemàtics  de  Tortosa,  que  necessita  moltes  actuacions  i  que  en  este  conveni  fem  un  pas  més
precisament per rehabilitar un dels edificis de titularitat municipal que ho necessita, que està situat en
este indret de la nostra ciutat. Un conveni que fa temps que s'estava treballant i que en els diferents canvis
que hi ha hagut, tant a nivell de la Generalitat com de l'Ajuntament, ha fet que finalment avui poguéssim
aprovar este conveni, en este cas, en la nova consellera de Cultura, la senyora Natàlia Garriga, que va
visitar la nostra ciutat com a pregonera a la Festa del Renaixement, i també amb la nova consellera de
Territori i també presidenta de l'INCASÒL, Ester Capella. Per tant, esperem que sigui un pas més en la
rehabilitació d'este edifici anomenat Sinagoga del Call Jueu. Segurament que no podrem rehabilitar-lo en la
seva totalitat, i que en este cas estem parlant de la fase inicial de la recuperació d'este edifici, però que
segurament serà un abans i un després per a ell mateix i per al Call Jueu de Tortosa.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta per unanimitat,
cosa que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació.

PROPOSTES GRUPS MUNICIPALS

08 – PROPOSTA  DEL  GRUP  MUNICIPAL  CANDIDATURA  D’UNITAT  POPULAR  TORTOSA–ALTERNATIVA
MUNICIPALISTA (CUP-AMUNT) PER SUBSTITUIR LA PISTA DE GEL NADALENCA PER ALTERNATIVES MÉS
SOSTENIBLES.

Se sotmet  a  debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup Municipal  de  Candidatura  d’Unitat
Popular Tortosa–Alternativa Municipalista:

«La sequera que patim en els darrers anys contrasta amb fenòmens meteorològics extrems com el DANA
que ha provocat greus inundacions que tenen un gran impacte social i econòmic. Són dues cares de la
mateixa moneda. És innegable a dia d’avui pensar que el canvi climàtic no siga el catalitzador d’estos
fenòmens cada vegada més potents.

En plena situació d’emergència climàtica, des de la CUP demanem, un any més, substituir la pista de gel
que es posa a Nadal per una altra alternativa més sostenible, com pot ser una pista de gel sintètica que té
una durada de 20 anys.

Som conscients que la instal·lació de la pista de gel en el centre del municipi atrau gent cap al nucli de la
ciutat  i  és  per  això  que demanem simplement  que es  canvie.  Hem de recordar,  una  vegada més,  la
despesa econòmica que ha representat la pista de gel convencional per l’encariment del preu de la llum i,
sobretot, el malbaratament energètic que provoca emissió de gasos d’efecte hivernacle.

Així, doncs, demanem que tots els grups polítics del consistori tinguen la voluntat d’esdevenir un bon model
per al conjunt de les tortosines i els tortosins, i que respecten la lluita contra el canvi climàtic i l’esforç de
part important de la ciutadania. Hem de recordar que la majoria de grups polítics que conformen el govern
hi van votar a favor l’any passat, i és per este motiu que els demanem que siguen conseqüents.

Demanem prendre acció urgentment per combatre el canvi climàtic i els seus impactes, ja que el canvi
climàtic és un dels majors desafiaments de la nostra era i requereix una actuació immediata i cooperativa
de les administracions locals, nacionals i estatals de tot el món.
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Dinamitzar el comerç de la ciutat es pot fer d’altres formes que no contribuïsquen a empitjorar el clima i és
per este motiu que proposem l’adopció dels acords següents:

PRIMER –  Que es deixe d’instal·lar la pista de gel convencional a la nostra ciutat ja que és contrària a
l’estalvi energètic, a la sostenibilitat i contribuïx a l’escalfament global.

SEGON – Que l’Ajuntament es coordine amb La Federació de Comerç, Serveis i Hostaleria Tortosa Més per
pensar i decidir col·lectivament quines alternatives es poden dur a terme, com una pista de gel sintètica.

TERCER – Que es comuniquen els acords presos a la La Federació de Comerç, Serveis i Hostaleria Tortosa
Més i a les associacions de veïns i veïnes del municipi.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem ara al següent punt, que en este cas ja estem a les propostes dels diferents grups municipals i
concretament a la proposta del grup municipal de la CUP, de la candidatura d'Unitat Popular de Tortosa -
l'Alternativa  Municipalista,  que presenta  per  substituir  la  pista  de gel  nadalenca per  alternatives  més
sostenibles i, per tant, té la paraula el senyor Sergi Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies,  senyor  alcalde.  Bé,  la  sequera  que  patim en  els  darrers  anys  contrasta  amb els  fenòmens
meteorològics extrems com el de DANA, que ha provocat greus inundacions que tenen un gran impacte
social i econòmic. Són dues cares de la mateixa moneda. És innegable a dia d'avui pensar que el canvi
climàtic  no  sigui  el  catalitzador  d'aquests  fenòmens,  cada  vegada  més  potents.  En  plena  situació
d'emergència climàtica, des de la CUP demanem, un any més, substituir la pista de gel que es posa a
Nadal per una alternativa més sostenible com pot ser una pista de gel sintètica que té una durada de 20
anys. Som conscients que la instal·lació de la pista de gel en el centre del municipi atrau gent cap al nucli
de la ciutat i és per això que demanem simplement que es canviï. Hem de recordar una vegada més la
despesa econòmica que ha representat la pista de gel convencional per l'encariment del preu de la llum i
sobretot  el  malbaratament  energètic  que  provoca  l'emissió  de  gasos  d'efecte  hivernacle.  Així  doncs,
demanem que tots els grups polítics del consistori  tinguin la voluntat d'esdevenir un bon model per al
conjunt de tortosines i tortosins i que respecten la lluita contra el canvi climàtic i l'esforç de part important
de la ciutadania.

Hem de recordar que la majoria de grups polítics que conformen el govern hi van votar a favor l'any passat i
és per este motiu que els demanem que siguin conseqüents. Demanem  prendre acció urgentment per
combatre el canvi climàtic i els seus impactes, ja que el canvi climàtic és un dels majors desafiaments de
la nostra era i requereix una actuació immediata i cooperativa de les administracions locals, nacionals i
estatals de tot el món. Dinamitzar el comerç de la ciutat es pot fer d'altres formes que no contribuïsquen a
empitjorar el clima i és per aquest motiu que proposem l'adopció dels següents acords. Primer, que es
deixi instal·lar la pista de gel convencional a la nostra ciutat, ja que és contrària a l'estalvi energètic, la
sostenibilitat i contribuïx a l'escalfament global. Segon, que l'Ajuntament es coordini amb la Federació de
Comerç, Serveis i  Hostaleria de Tortosa Més per pensar i  decidir col·lectivament quines alternatives es
poden dur a terme com una pista de gel sintètica. I per últim, que es comuniquen els acords a la Federació
i a les associacions de veïns i veïnes del municipi.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé senyor Arnau, passem ara a donar la paraula a la senyora Pilar Caballé en representació del Grup
d'Esquerra Republicana.”

Intervenció de la Sra. Caballé

“Gràcies!  Senyor  Arnau,  la  seua moció va en la  línia  en què treballem des del  nostre grup municipal
d'Esquerra, perquè la ciutat sigui un model de desenvolupament sostenible per poder oferir un futur millor
per a les properes generacions. I per això, tenint en compte el canvi climàtic i que a més estem immersos
en  una  pujada  de  temperatures  que  fa  que  la  temperatura  mitjana  de  Tortosa  durant  els  mesos  de
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desembre i gener siga molt per sobre dels 3 graus desitjats per a un funcionament òptim de la pista de gel
clàssica.  Està  pista  clàssica  produeix  una  despesa  energètica  que  s'ha  d'evitar  i  buscar-hi  solucions
alternatives com, per exemple, una pista de gel amb polietilè. Ara fa uns 10 mesos que ens trobàvem
debatent una moció molt semblant també presentada pel seu grup, senyor Arnau, moció que va comptar
en el vot favorable del nostre grup. Però està moció va ser rebutjada i l'anterior equip de govern de Junts,
conseqüent al seu vot negatiu, no va fer cap acció ni a nivell intern de cerca d'alternatives, ni a nivell extern
amb un diàleg per arribar a acords amb els comerciants de la ciutat. Està manca de voluntat no ha deixat
temps per a una gestió acurada, per buscar solucions alternatives i arribar a un canvi de model de pista.

Dir-li que el nostre vot és favorable a la seva moció i li manifestem el compromís del nostre grup municipal
per treballar per arribar a una pista de gel alternativa i que sí o sí sigui efectiva el pròxim hivern 2024-
2025. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Caballé. Ara té la paraula el senyor Víctor Grau en representació del Grup Municipal de
Movem Tortosa - Partit Socialista.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors,  senyor Arnau, des del grup municipal Movem Tortosa - PSC som
conscients  de l'impacte dinamitzador que exerceix  la  pista de gel  a  Tortosa coincidint  amb les festes
nadalenques. És una eina estratègica en la promoció del comerç i la restauració a la nostra ciutat durant
estòs dies.  Esdevé una oportunitat per promoure l'activitat  comercial  i  de restauració,  atreure clients i
alhora promocionar tots els negocis de Tortosa. Altrament, també esdevé un atractiu turístic per al conjunt
de pobles i ciutats d'arreu de les Terres de l'Ebre, així com del Maestrat o del Matarranya. Per tant, és
indiscutible l'impacte positiu que té sobre l'economia local, la promoció de la nostra ciutat, així com la seva
funció social sobre els tortosins i tortosines més petits i més petites. 

Ara bé, som conscients que globalment hem de fer front a nous reptes ambientals que exigeixen assumir
esforços,  no només des d'un àmbit  domèstic  i  individual,  sinó també des de l'administració,  del  teixit
comercial i associatiu. En aquest sentit, el nostre grup municipal considera necessari promoure pràctiques
sostenibles que ens permetin sensibilitzar  els nostres ciutadans o visitants sobre la importància de la
mitigació del canvi climàtic. En aquest sentit, ens instem a treballar per fer compatible la dinamització
comercial en unes dates tan assenyalades, així com el nostre compromís per la sostenibilitat ambiental. És
per això que ja hem traslladat a la Federació de Comerciants de Tortosa poder instal·lar l'any vinent una
pista de gel més sostenible i així poder contribuir a la reducció de l'impacte ambiental d'una pista de gel
convencional. D'aquesta forma podrem disminuir o erradicar el consum energètic i d'aigua que suposa el
manteniment  d'una instal·lació de gel 24 hores diàries durant Nadal i  fer evident així  també la nostra
sensibilització ambiental. 

En aquest sentit, i a petició del mateix senyor Arnau en aquest mateix saló de plens, estem treballant en un
informe per valorar el consum energètic derivat de la utilització d'una pista de gel convencional com en
anteriors edicions i tan aviat com el tinguem li farem saber. 

Les  iniciatives  amb  pistes  de  gel  sostenibles  existents  en  altres  ciutats  conegudes  demostra  que
l'experiència dels usuaris i usuàries esdevé igual que el d'una pista de gel estable, pel seu efecte relliscant
amb l'aplicació de materials diversos. És més, l'efecte visual i la seva utilització esdevé idènticament igual.
És per això que estudiarem conjuntament amb la Federació de Comerciants de Tortosa la instal·lació d'una
pista de plàstic sintètic relliscant en pròximes edicions nadalenques. Enguany, però, això no serà possible
perquè ens consta que la contractació de la pista de gel ja s'ha realitzat per part de les associacions de
comerciants i les diverses subvencions que s'han sol·licitat per a tal fi.  Entenem que la responsabilitat
ambiental, la diversió i la promoció comercial i la restauració a la nostra ciutat no són termes contraposats
sinó compatibles. Per tant, després de l'argumentari exposat, el nostre vot també serà favorable. Gràcies.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, i ara té la paraula el senyor Domingo Tomàs per part de Junts per Tortosa.”

-  Pàg. 16 / 30 -           MGE / erc



Plaça Espanya, 1
43500 Tortosa

T 977 58 58 00
F 977 58 58 52

info@tortosa.cat

www.tor tosa.cat

                               

Intervenció del Sr. Tomàs

“Gràcies, alcalde, regidores, regidors. Primer de tot cal dir que Junts per Tortosa tornarem a votar en contra
de la moció de la CUP i, per tant, manifestem una vegada més tot el nostre suport a la instal·lació de la
pista de gel que porta a terme la Federació de Comerç, Serveis i Hostaleria de Tortosa Més, i que s'instal·la
cada any a la nostra ciutat en col·laboració amb l'Ajuntament. Una iniciativa que vam començar el nostre
govern i que ha estat un èxit i que a més contribueix a dinamitzar econòmicament, com s'ha dit aquí, la
ciutat. No obstant això, em sorprèn la demagògia i el teatre que el govern de Movem - PSC i Esquerra
Republicana està fent avui al ple. Perquè avui tornen a mentir, senyor alcalde, per una part vota a favor
d'una moció per instal·lar una pista de gel sostenible que no seria realment de gel, sinó de plàstic, dient
que  enguany  no  ha  pogut  ser,  però  que  estudiaran per  a  l'any  que  ve;  però,  per  altra  banda,  dona
l'autorització aquest estiu perquè la pista es contracti en les mateixes condicions i, per tant, autoritza a la
Federació de Comerç instal·lar la mateixa pista de gel que l'any passat.

Això  era reversible,  senyor  Arnau,  però van donar l'autorització.  Perquè aquesta pista no  es contracta
abans del juny, perquè aquesta pista no ha estat contractada abans del mes de juny sent alcaldessa la
Meritxell Roigé, sinó que es fa ja sent l'alcalde, el senyor Jordan. Per tant, ara vota no a la pista de gel. Diu
que no arriba a temps, cosa que no és veritat. Com li he dit, vostès saben perfectíssima-ment, vostès i
mitjà  Tortosa,  que  van  donar  autorització  a  la  Federació  de  Comerç  que  es  tirés  endavant  en  la
contractació d'una pista de gel convencional i celebrem que canviï d'opinió. Estem d'acord que es faci, i
tant, perquè a Tortosa volem que hi hagi una pista de gel de veritat. Volem una pista de gel de veritat.
Vostè no. Vostè diu que el  2023, sí,  una pista de gel de veritat,  però està enganyant els comerciants
perquè de cara a l'any que ve, ja comencem l'expectativa d'una pista de plàstic, una pista sintètica. En tot
cas, no ho hauran treballat amb els comerciants i serà un tema, una decisió estrictament seua. Sobta
també el trist paper del PSC, que fa menys d'un any no compartien els postulats de la CUP i estaven a favor
de la pista de gel. I ara, fent seguidisme del senyor Jordan i sense cap personalitat, canvien el vot i voten
en contra de la pista de gel i al costat de la CUP. 

I sé que ara els sabrà greu, però recordaré a l’hemeroteca, com deien en aquell moment el senyor Jordan
el dia 5 de desembre de 2022, quan la CUP va presentar està moció. El senyor Jordan va votar a favor de
la moció de la CUP, com ja deia, però textualment vostè parlava que el 2023 la pista ja no s'havia de fer. I,
en canvi, s'han reunit vostès amb la Federació de Comerç de Tortosa, sí o sí? Ho diuen aquí al ple, parlen
clar i deixen de fer este populisme al que ens tenen acostumat i a una sèrie de mentides que no són
pròpies d'un plenari com el de l'Ajuntament de Tortosa. I senyor Arnau, em sorprèn el paper que fa vostè
avui. Entenem que es veu forçat i ha de fer gestos de cara als seus votants, però li recordo que l'actual
govern tripartit només pot existir amb el suport de la CUP. Com és que no ho va pactar a l'inici del mandat
el tema de la pista de gel? Vostè hauria pogut ser determinant en la pista de gel també. Han passat los
mesos. Repeteixo, mos hem reunit amb la Federació de Comerç i avui estem enganyant a la ciutadania.
Des del nostre grup acabem reiterant el nostre compromís amb els comerciants de casa nostra, els que
cada matí aixequen la reixa, els que s'estimen Tortosa, els que fan un gran esforç per seguir bategant cada
dia.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Ha d’anar acabant.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“En  definitiva,  un  sector  clau  per  a  Tortosa,  senyor  Jordan,  un  sector  que  avui  s'ha  de  sentir  molt
enganyat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, senyor Domingo Tomàs, té la paraula el senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies, senyor alcalde. Primer de tot, agrair els vots a favor i la unanimitat amb relació a l'aprovació de
la moció. Després ja entrarem al detall. Primer volia respondre al senyor Domingo Tomàs. Evidentment, no
basarem un pacte de govern en la pista de gel. Això és fins i tot absurd de plantejar que es puga aprovar o
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no, diguéssim, o donar suport o no a un canvi de govern per només una qüestió. Hi ha un seguit de pactes
que ens hem cansat d'explicar, que transcendeixen només a este aspecte concret. Dit això, el que em
sorprèn realment és la manca de sensibilitat del seu partit polític amb relació a l'emergència climàtica que
estem patint. La podríem definir… tenen la mateixa sensibilitat respecte a això que una sabata? Perquè
evidentment les experiències que existeixen en altres ciutats, grans ciutats del país, sense anar més lluny,
Barcelona, amb relació a la substitució de pistes de gel convencionals per pistes de gel sintètiques, no han
suposat una disminució de l'assistència de les persones a aquesta activitat, perquè no estem parlant de
patinatge professional, sinó d'activitats de lleure per promocionar el comerç local, que mai no hem negat
que  siga  positiu.  I  ens  trobem  davant  d'una  situació  d'emergència  climàtica,  en  rècords  històrics  de
temperatura i en temperatures de més de 20 graus, com es van trobar l'any passat.

I és una responsabilitat està defensa aferrissada d'una pista de gel que suposa un consum de milers de
litres d'aigua al voltant de 14.000, un consum al voltant de 5.000 kilowatts mensualment. És equivalent,
d'acord amb el que xifren moltes entitats ecologistes, al consum de desenes de famílies que es realitza
durant un any el que és el que gasta la instal·lació d'una pista de gel, i apel·lem,  ara sí, al Govern municipal
a  un  acte  de  responsabilitat.  En això  estic  d'acord  amb el  senyor  Domingo  Tomàs.  Vostès  tenen  els
mecanismes per aturar este despropòsit? No s'hauria d'haver acordat mai o facilitat mai amb la Federació
de  Comerç,  a  la  que  també  apel·lem  a  la  responsabilitat  social  davant  d'esta  situació  d'emergència
climàtica? No pot ser que una activitat subvencionada per l'Ajuntament de Tortosa, on possiblement hi
haurà exempció de taxes d'ocupació de via pública, i on hi ha una despesa energètica desmesurada que el
senyor  Domingo Tomàs,  concretament,  mai  no  ens  va  voler  facilitar,  tot  i  haver-ho  demanat  diverses
vegades al ple municipal o en Comissió Informativa d'Espai Públic, i apel·lem novament a la responsabilitat,
perquè és inadmissible que vostès es comprometessen l'any passat votant una moció, de fet vam introduir
canvis en la proposta Esquerra Republicana i Movem Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d'anar acabant, senyor Arnau.”

Intervenció del Sr. Arnau

“I no s'està complint allò que es va dir que es faria.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Molt bé, senyor Arnau. Té la paraula el senyor Tomàs per al·lusions, entenc.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“Sí, senyor alcalde, moltes gràcies. Miri, senyor Arnau, vostè quan parla de la pista de gel i que si ens
sentim enganyats o hi ha sensibilitat o la sensibilitat d'una sabata, tot el que vostè vulga, jo ja sé que no és
una opció determinant a l'hora de configurar un pacte de govern. Però, home, alguna cosa hagues pogut
posar per allí, perquè es veiés per on podien anar les coses. Vostè s'ha de dirigir allà, que és on està el
govern. Allà té tots els partits que configuren el nou govern de la ciutat. Vostè podria estar assegut allà
també, si volgués, perfectíssima-ment, perquè al final vostè és qui aguanta este govern. I li torno a repetir.
Certament, s'ha de sentir enganyat. Perquè, miri, hi ha maneres de posar mitjans més sostenibles. Parlant
d’un tema també de nova energia, parlant un tema de més eficiència quant a motors refrigeradors. Hi ha
50.000 històries. També una pista sintètica. Evidentment que sí, però este camí l'hem de fer junts. Ho ha
dit vostè, no ho he dit jo. L'hem de fer junts. Qui? El govern, amb el teixit associatiu, en este cas, amb la
Federació Tortosa Més, que els han enganyat vilment. S'han reunit aquí durant l'estiu i els han dit sí, sí,
tireu endavant. No van comptar que…”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyor Tomàs hauria d'anar acabant.”

Intervenció del Sr. Tomàs

“…el Sr. Arnau portaria una moció aquí al plenari. Moltes gràcies, senyor alcalde.”
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Intervenció del Sr. Alcalde

“Entenc que per a tancar el debat el senyor Arnau vol…?”

Intervenció del Sr. Arnau

“Sí, gràcies. Vostè m'ha interpel·lat, per això m'he adreçat a vostè, si no possiblement no hagués entrat tant
de temps a la meva intervenció en respondre-li. Però ara li tornaré a respondre. Jo no tinc cap interès a
estar assegut allà. Vostès és més que evident que el tenen i que encara no han assumit que no hi estan
asseguts. Dit això, insistim en la situació d'emergència climàtica que s'està vivint, és indispensable posar
mesures urgents i possiblement la pista de gel no és una qüestió transcendental en la lluita pel canvi
climàtic, però és una declaració d'intensions molt important per mostrar a la ciutadania quin és el camí que
vol emprendre el nou govern municipal amb relació a la descarbonització del municipi i la lluita contra el
canvi climàtic, i esperem que intenten en la mesura del possible de revertir està situació.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Arnau. Bàsicament, simplement afegir que des del govern municipal el que s'ha traslladat
a la Federació és que més enllà de la pista de gel d'enguany, de cara a l'any vinent,  en temps i  ben
planificat, s'ha de caminar cap a una solució més sostenible. Això s'ha dit per part de la regidora de Comerç
del  nostre  govern i,  per  tant,  insisteixo,  que més enllà  que enguany,  tenint  en compte que ja  estava
pressupostada i està acció estava prevista d'estès formes i des del propi sector, se mos va dir que no es
veia en capacitat de fer una adaptació a la situació que se li ha reclamat des del govern municipal. El que
sí que es farà de cara als pròxims anys és buscar una solució més sostenible, i per això també los grups
municipals que donen suport al govern li donen suport a la seua moció.”

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb onze vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de MT–PSC–CP (7), ERC–AM (3) i CUP–AMUNT (1); i deu
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal de JUNTS (10).

09 – PROPOSTA DEL GRUP MUNICIPAL JUNTS PER TORTOSA–COMPROMÍS MUNICIPAL (CM) PER INSTAR EL
DEPARTAMENT DE SALUT DE LA GENERALITAT DE CATALUNYA A NO TRASLLADAR MÉS SERVEIS FORA DE
TORTOSA.

Se sotmet  a  debat  del  Ple  la  següent  proposta  subscrita  pel  Grup  Municipal  de Junts  per  Tortosa  –
Compromís Municipal:

«La greu pandèmia generada per la Covid-19 va obligar a prendre mesures excepcionals per afrontar la crisi
sanitària que es va generar mundialment. També a les Terres de l’Ebre, el departament de Salut va establir
un pla de contingència que va suposar el tancament de diferents CAP i consultoris dels pobles de les Terres
de l’Ebre i també de Tortosa.

També en aquell moment, des de l’Ajuntament de Tortosa es va posar a disposició de la Generalitat els dos
equipaments  sanitaris  municipals,  l’Hospital de la Santa Creu de Jesús que va esdevenir centre
sociosanitari  de  referència  Covid,  així  com  la  Clínica  Terres  de  l’Ebre  que  va  acollir  els  serveis  de
ginecologia i obstetrícia de l’Hospital Verge de la Cinta durant els mesos més complicats de la pandèmia.

La Covid-19 també va fer que el Departament de Salut reordenés altres serveis i traslladés tota la unitat de
Pediatria, ubicada al CAP Baix Ebre, al CAP de Roquetes. Havia de ser una mesura temporal però 3 anys
després ha acabat sent definitiva. El ple de l’Ajuntament de Tortosa ja va aprovar una moció de Junts per
Tortosa el juny del 2020, que va ser aprovada amb els vots favorables de Junts per Tortosa, PSC, Cs i la
CUP, amb abstenció de Movem, i el vot en contra d’ERC. A la proposta, entre altres coses, es demanava el
retorn del servei de Pediatria a Tortosa, perquè la ciutat no pot deixar de tenir esta especialitat.

En aquell moment, l’alcaldessa Meritxell Roigé, va fer la petició en reunions i per escrit als consellers de
Salut que hi ha hagut des d’aleshores, començant per la consellera Vergés fins al conseller actual, sense
que s’hagi revertit la mesura presa en moments de crisi sanitària.
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Ara, a més, recentment, ens hem assabentat que el Departament de Salut ha iniciat l’ampliació del CAP de
Roquetes  per  ubicar-hi  els  serveis  de  rehabilitació que actualment estan al CAP Baix Ebre, a
Ferreries, i a l’Hospital Verge de la Cinta. Com a ciutat capital del territori no ens podem permetre perdre
més serveis sanitaris. Si hi ha problemes d’espai, com algú ha al·legat, és curiós que en una ampliació de
l’Hospital Verge de la Cinta en marxa, no s’hagin inclòs aquestes previsions.

Tanmateix, aquests problemes haurien hagut d’estar compartits amb l’administració municipal per tal que
de forma conjunta s’haguessin buscat  solucions a la  mateixa ciutat  de Tortosa  i  no s’hagin  hagut  de
desplaçar  a una altra població.  Cal  recordar  que el  mateix  Ajuntament de Tortosa,  a  petició  del  propi
Departament  de  Salut,  en  data  23  de  març  de  2021,  va  posar  a  disposició  els  terrenys  per  nous
equipaments sanitaris al Parc Parcial Horta del Parc Nou, concretament la construcció d’un nou CAP a
Ferreries.

Per això, sol·licitem al Ple de l'Ajuntament de Tortosa els següents acords:

• Instar  al  Departament  de  Salut  que  retorni  el  servei  de  pediatria  a  Tortosa,  reubicats
“temporalment” a Roquetes, pel pla de contingència sanitària de la Covid-19 a la primavera del
2020.

• Instar al Departament de Salut a no traslladar, com ha anunciat, el servei de rehabilitació del CAP
Baix Ebre de Tortosa i de l’Hospital Verge de la Cinta a una nova ampliació del CAP de Roquetes.

• Informar d’estos acords a la Regió Sanitària de les Terres de l’Ebre, al Departament de Salut, al
delegat del Govern a les Terres de l’Ebre, així com al president de la Generalitat.»

*-*-*

Intervenció del Sr. Alcalde

“Passem  a  la  següent  proposta,  en  este  cas  del  Grup  Municipal  de  Junts  per  Tortosa  -  Compromís
Municipal, per instar el Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya a no traslladar més serveis
fora de Tortosa, i té la paraula en este cas la senyora Meritxell Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, alcalde, regidora, regidors. Avui des de Junts per Tortosa portem a l'aprovació una moció
relativa a la salut, concretament a les decisions del Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya
respecte a la ciutat de Tortosa, on veiem des de fa uns anys una clara voluntat d'anar desmantellant els
serveis  de  salut  per  part  del  govern d'Esquerra Republicana i  deixar  Tortosa  sense  els  serveis  que li
pertoquen i que mereix, en tant que municipi capital de vegueria. I farem un breu històric. La pandèmia de
la COVID va suposar reordenar diferents serveis de salut al municipi. De fet, naltros vam ser els primers a
posar a disposició la Clínica Terres de l'Ebre i l'Hospital de la Santa Creu de Jesús. A la clínica vam poder
acollir el servei d'obstetrícia i ginecologia, i va deixar, per tant, més espai a l'Hospital Verge de la Cinta i a
l'Hospital  de la Santa Creu va esdevenir  centre de referència a la COVID. També amb la COVID es va
aprofitar per part del Govern de la Generalitat en aquell moment per traslladar el servei de pediatria i unes
especialitats per part del CAP Baix Ebre fins al CAP de Roquetes, al municipi vell de Roquetes.

Se'ns va dir des del Departament de Salut que el trasllat de pediatria era temporal i ja portem tres anys i
evidentment ja s'ha comprovat que de temporal res i que és definitiu. Ja en aquell moment i tenint en
compte que l'Ajuntament de Tortosa igual que la resta d'ajuntaments del país no participem ni decidim res
respecte als plans funcionals, en este cas de la Regió de l'Ebre, vam emetre les respectives queixes a les
conselleres, a la consellera Vergés en aquell moment, i també als dos consellers que van continuar fins a
l'actual, queixes que jo mateixa vaig fer en persona als tres i queixes que també consten per escrit per part
de l'Ajuntament de Tortosa al Departament. També vam voler que no només ens quedem aquí sinó que el
ple de l'Ajuntament de Tortosa es posicionés al respecte i es va aprovar una moció en estès termes de
Junts per Tortosa per a una àmplia majoria, només van votar en contra els quatre regidors d'Esquerra
Republicana,  on  s'instava  a  la  Generalitat  el  retorn  del  servei  de  pediatria  al  municipi  de  Tortosa.
Recentment, ens n'hem assabentat per la premsa, que el Departament de Salut no només vol mantindre el
servei de pediatria al CAP de Roquetes sinó que també deixa… i deixar, per tant, sense servei de pediatria
de forma permanent a Tortosa sinó que ara també pretén traslladar els serveis de rehabilitació que es
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troben, d'una banda, al  CAP de Baix Ebre a Ferreries i de l'altre a l'Hospital  Verge de la Cinta. També
trasllada tot al CAP de Roquetes que estan ampliant. 

D'entrada a més a més de seguir rebutjant este desmantellament i el fet de deixar a Tortosa sense un nou
servei sanitari, afegir  que no s'entén que en està ampliació del Verge de la Cinta que està a punt de
començar no s'hagi previst que hi hagi prou espai per a la rehabilitació o que no s'hagi previst tampoc i no
se sàpiga  res del  nou CAP de Ferreries.  Un CAP on podrien anar estòs serveis.  Un CAP que se'ns  va
demanar per part del Departament de Salut exactament a finals de l'any 2020 a l'Ajuntament de Tortosa
que poséssim a disposició uns terrenys que volien construir un CAP. En aquell moment estaven a poc a
setmanes de tindre eleccions al Parlament de Catalunya. En aquell moment la gerent era la primera tinent
d'alcalde avui, la senyora Lleixà, i uns terrenys que vam procedir a posar a disposició del Govern de la
Generalitat indicant que eren el pla parcial a Ferreries Nord i que, de fet, van baixar fins i tot els tècnics a
valorar els terrenys i tampoc no n'hem sabut res més. Almenys no en vam saber res més nosaltres.

No podem permetre anar perdent llençols, no podem permetre anar perdent serveis al nostre municipi i,
per tant, per això presentem està moció. Una moció que amplia els acords de l'any 2020, que demana ara,
a més a més del retorn del servei de pediatria a Tortosa que al seu moment, com dic, es va aprovar per
àmplia majoria, sinó que també ho afegeix i amplia amb el serveis de rehabilitació que ara s'ha previst de
traslladar-ho també del CAP de Ferreries, del CAP Baix Ebre i de l'Hospital Verge de la Cinta, també al CAP
de Roquetes. Es tracta, per tant, de dir prou en este desmantellament de serveis per part de Tortosa. Es
tracta de defensar els interessos de Tortosa, dels tortosins i de les tortosines i, per tant, el que estem fent i
és el que avui també esperem comptar amb el suport com ho vam fer a l'anterior moció de no anar perdent
serveis i, per tant, com hem vist en els últims anys en pediatria i ara veiem amb rehabilitació i ves a saber
quin serà el següent servei que es perdrà a la ciutat de l'àmbit de la salut. Per tant, els insto a tots plegats,
com ja vam fer el passat mandat, avui també, que aprovéssim una moció per a una àmplia majoria que
ens permetrà  posar  de manifest  que el  ple  de Tortosa  defensa  els  interessos  dels  tortosins  i  de  les
tortosines i, per tant, demana que estos serveis es quedin a la nostra ciutat.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Roigé. Entenc que hi ha intervenció per part de tots els grups i, per tant, el senyor Arnau,
en representació de la CUP té la paraula.”

Intervenció del Sr. Arnau

“Gràcies, senyor alcalde. Bé, tal com vam fer l'any 2020 amb relació al servei de pediatria, avui també
votarem a favor de la proposta. Entenem que l'atenció primària ha de ser un pilar fonamental de la sanitat
pública. Cal que treballem perquè cada poble tinga la millor atenció sanitària possible, perquè es tracta
d'una prioritat que hauria de tindre qualsevol administració. Votem a favor de la moció, però no perquè
volem que es traslladi el servei de pediatria de Roquetes a Tortosa i Roquetes es quede sense servei, sinó
perquè creiem que la nostra ciutat ha de tindre un servei de pediatria adequat per atendre en els seus
centres d'atenció primària els xiquets i les xiquetes, però que Roquetes també ha de tindre el seu, com
també l'haurien de tindre Jesús i Campredó, per donar un bon servei d'atenció primària a totes les famílies
sense necessitat d'haver-se de desplaçar a Tortosa. Per a naltros també en això consisteix una sanitat
pública de qualitat. No coneixem, per altra banda, el detall ni tenim dades concretes sobre el plantejament
específic quant a la rehabilitació per part del Departament de Salut per al seu trasllat al CAP de Roquetes,
però el nostre posicionament vindria a ser el mateix,  per tal de proveir el màxim de recursos sanitaris
possibles a tots els municipis.

Sí que observem, però, que això va ser anunciat el mes de març i fins ara el seu grup municipal no se
n'havia fet ressò. El que ens fa pensar, o que no volien fer saltar la notícia quan vostès governaven, o que
són més útils a l'oposició que al  govern quan volen defensar la sanitat pública. Com han pogut veure
també en la defensa de la construcció del nou hospital, que van arribar a rebutjar mocions en este plenari
municipal i en el que ara es volen…, pareix que es volen erigir en l’avantguarda de la reivindicació. Dit això,
tal com hem manifestat, votarem a favor de la moció.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies,  senyor  Arnau.  Té  la  paraula  la  senyora  Mar  Lleixà,  en  representació  del  Grup  d'Esquerra
Republicana.”
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Intervenció de la Sra. Lleixà

“Gràcies. Bona tarda, alcalde, regidores, regidors i tota la ciutadania que ens segueix. Avui la senyora Roigé
ens presenta una moció en què demana el retorn del servei de pediatria i rehabilitació a Tortosa. Una
moció que pensem que és populista i centralista i que realment és una cortina de fum per intentar evitar
que es parle d'allò que és realment greu. Que es van malgastar més de 600.000 euros dels tortosins i
tortosines en uns terrenys on sabia que la normativa no permetia construir el nou hospital. Però tornem a
la moció. El 2019 es va impulsar una reordenació dels serveis de pediatria inicialment ubicada al CAP Baix
Ebre que va permetre optimitzar recursos i garantir una millor atenció de les xiquetes i xiquets, no només
de Tortosa, inclosos els seus pobles i EMD, sinó també la resta de pobles inclosos a l'àrea bàsica de Salut
Tortosa oest, és a dir, Roquetes, Tivenys, Aldover, Xerta, Paüls i Benifallet. El 2020, sent vostè alcaldessa,
aquest servei territorial es va traslladar al CAP de Roquetes. Sí, i és quan es va possibilitar el retorn al CAP
Baix Ebre de les especialitats d'oftalmologia, anestèsia i clínica del dolor. Des del trasllat a Roquetes no
s'ha rebut cap queixa formal de famílies i els professionals han rebut gran quantitat de comentaris positius
per la millora de l'atenció, únic criteri que ens hauria d'importar i per la facilitat d'aparcament i accés de la
nova ubicació.  Pel  que fa a la  rehabilitació,  una situació similar.  El  març del  2021 es va decidir  que
l'Hospital Verge de la Cinta atendria aquelles situacions més complexes i de persones ingressades. La
resta de pacients s'atendran al nou servei de rehabilitació territorial al CAP de Roquetes, fet que permetrà
descongestionar l'Hospital Verge de la Cinta i també el CAP Baix Ebre, per a una millor atenció de tots els
ciutadans, no només de Tortosa, sinó dels pobles mencionats anteriorment i que formen part de l' àrea
bàsica de Salut. 

Ser capital implica generositat i, per davant de tot, respecte envers la nostra gent i la del nostre voltant.
Voler que tot estigui a Tortosa, tot i no poder garantir el millor servei, és una política centralista, egoista i
conservadora.  Adjectius  que  entenc  que  a  vostès  els  fa  sentir  com  a  casa,  per  als  quals  nosaltres
dedicarem tots els esforços perquè es queden on pertanyen, al passat. Quan parlem d'una Tortosa oberta
és també això, és l'hora d'avançar, de compartir i coordinar-nos sigui amb el Departament de Salut, com
aquest cas, o amb qui calgui per tal d'aconseguir que Tortosa tingui els millors serveis que li puguem oferir.
Està és la nostra política. La de vostès el malbaratament, reitero, més de 600.000 euros apostats a uns
terrenys  on sabia  que no es  podia  construir.  Si  la  resolució  de l’esmena  de la  modificació  acaba no
permetent la construcció, es respondrà políticament aquesta irresponsabilitat? Es compensaran els diners
perduts a la nostra ciutat? O es buscarà una altra cortina de fum per continuar xutant la pilota?”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Senyora Lleixà, vagi acabant.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Acabo. Les reordenacions sanitàries han de donar resposta de forma territorial a les necessitats de la
població vetllant pel millor servei possible. I per congruència el vot serà en contra.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyora Lleixà. Té la paraula el senyor Víctor Grau en representació del grup municipal de Movem
Tortosa - Partit Socialista.”

Intervenció del Sr. Grau

“Gràcies,  alcalde,  regidors  i  regidores,  senyora  Roigé.  Des  del  grup  municipal  Movem Tortosa  -  Partit
Socialista de Catalunya,  volem expressar  el  nostre  compromís  pel  retorn dels  serveis  de pediatria  als
centres de referència del nostre municipi, així com evitar que els serveis de rehabilitació s'ubiquin fora de
la nostra ciutat. Sobre els serveis de pediatria, reubicats temporalment a Roquetes, l'esclat de la pandèmia
de la Covid-19 va posar el focus en el sistema sanitari, molt especialment en l'atenció primària, sovint
oblidada tot  i  ser  la  primera  porta  d'entrada al  sistema de salut.  En aquell  moment  i  per  fer  front  a
l'emergència sanitària arran de la greu pandèmia es va apostar per la concentració i reorganització de
serveis sanitaris. Entenem que, recuperada la normalitat social i sanitària, cal impulsar un pla de retorn
progressiu de l'atenció pediàtrica de primària a Tortosa, unificada en el seu moment al CAP de Roquetes.
No renunciem en cap cas a exercir formes de capitalitat territorial solidàriament quan s'escaigui. Si bé és
cert  que  aquesta  reordenació  va  permetre  també  el  retorn  al  CAP  Baix  Ebre  de  les  especialitats
d'oftalmologia, anestèsia i clínica del dolor. 
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Entenem però que per necessitat poblacional cal recuperar el funcionament habitual de l'atenció pediàtrica
a Tortosa.  L'entenem com un servei  de proximitat  que cal  apropar al  conjunt  de tortosines i  tortosins
evitant fer-los traslladar fora del seu municipi de referència. Altrament, també entenem que això no ha de
ser  incompatible amb la prestació de serveis  sanitaris  a  Roquetes o qualsevol  dels  pobles del  nostre
municipi i voltants. Sobre el trasllat de serveis de rehabilitació del CAP Baix Ebre a Tortosa i de l'Hospital
Verge de la Cinta a una nova ampliació del CAP de Roquetes, aprovada fa més d'un any per part de la
Generalitat de Catalunya. Som conscients que els tractaments rehabilitadors que es duen a terme al Servei
de  Rehabilitació,  exigeix  la  conformació  de  grups  multidisciplinaris  de  professionals  en  medicina
especialitzada. Si bé és cert que entenem la necessària concentració de professionals per tal de crear
equips eficients en termes d'expertesa, coordinació i cohesió grupal en la recuperació. Entenem també que
això no hauria de suposar la pèrdua d'un servei consolidat a la nostra ciutat en dos punts diferenciats de la
mateixa. Altrament, estem a favor de l'aposta per continuar millorant i actualitzant, així mateix com fer
créixer les infraestructures sanitàries al nostre territori. Evidentment, sense desatendre els existents en
funcionament a Tortosa.

Vagi  també per  endavant  que no és  pas una circumstància nova o recentment  comunicada com així
indicava  la  companya  Roigé  a  la  moció  de  Junts  per  Tortosa  quan  feia  l’exposició.  Si  consultem
l'hemeroteca, ja el mes passat, març o abril, la premsa recollia aquest fet després de la comunicació del
Departament de Salut. La inversió de quasi tres milions d'euros per fer l'ampliació del CAP de Roquetes,
amb la intenció d'acollir el servei de rehabilitació. En tot cas, ja hem traslladat al Govern de la Generalitat
que reconsideri el trasllat del cent per cent de l'activitat de rehabilitació ambulatòria del CAP Baix Ebre i
part de la rehabilitació ambulatòria de baixa i mitjana complexitat de l'Hospital Verge de la Cinta al CAP de
Roquetes.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Ha d’anar acabant, senyor Grau.”

Intervenció del Sr. Grau

“Sí, per anar acabant i havent exposat el nostre argumentari, el nostre vot serà favorable.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Gràcies, senyor Grau. Té ara la paraula per a tancar el debat la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies. En primer lloc, agrair al senyor Arnau i al senyor Grau el seu vot favorable a la moció que
ens permet que avui es torni a aprovar per una àmplia majoria, més majoria encara que al seu moment, ja
que el seu moment es va abstindre. Per tant, molta més majoria i només de nou amb quatre vots en contra
d'Esquerra Republicana. Nosaltres no ho sabíem el del servei i, per tant, en tot cas sempre que ho hem
sabut hem estat en contra i això ho hem manifestat. En tot cas sí que voldria contestar-li a la senyora
Lleixà. En primer lloc, vull dir-li avui senyora Lleixà, que vostè està aquí defensant els interessos de Tortosa.
Perquè  clar,  escoltant-la  queda clar  que qui  defensa són els  interessos  d'Esquerra  Republicana i  del
Govern de la Generalitat. I jo sé que vostè té un càrrec a nivell de Govern de la Generalitat, però en tot cas
és primera tinent d'alcalde i el que s'espera de vostè i el que espera la gent que l'ha votat és que defensi
els interessos de Tortosa, cosa que avui no ho està fent. Generositat tota, absolutament tota. Però és que
a naltros,  els que estem aquí,  ens toca defensar els interessos de Tortosa i  busqui’m una capital  de
vegueria que no tingui servei de pediatria o que ens vagin ara a treure també els serveis de rehabilitació.

Per tant, el que defensem aquí i el que continuarem defensant és tindre els serveis que pertoca dins de
Tortosa com a capital de territori i, per tant, que no ens vagin traient els serveis. Vostè és evident que avui
el que està fent és la veu del seu amo, que és Esquerra Republicana, que li ha dit “Has de votar en contra,
perquè això és el que pretenem fer en este cas.” I llavors treu el tema dels terrenys de l'hospital. En tot cas,
aquests  terrenys  quan es  van  comprar  eren uns terrenys  que eren vàlids,  absolutament  vàlids,  i  ara
segueixen sent vàlids, absolutament vàlids, i de fet el que hem fet ha estat reforçar està validesa davant
d'alguns tècnics que el  que fan és buscar excuses des del Govern de la Generalitat  per  tal  de no fer
l'hospital i d'aquells que volen que es faci fora del municipi de Tortosa, que sabem que en són alguns. I, per
tant, torno a reiterar, els que estem aquí, i l'emplaço al senyor alcalde i també a vostè com a primera tinent
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d'alcalde, que el que han de fer és defensar els interessos de Tortosa, perquè si no es pot fer allà i la
normativa no ho permet allà, no ho permet en tot el municipi i, per tant, el que hem de fer nosaltres és
defensar a capa i a espasa que es faci el que es pugui per fer l'hospital allí. Perquè, a més a més, tenim un
informe favorable de l'ACA que ens diu que es poden fer 400 habitatges i, per tant, hi poden viure 400
famílies com vostè sap. I, a més a més a pocs metres s'està ampliant per part del Govern, del qual vostè
forma part, el CAP de Roquetes. I, a més a més, com sap vostè també al seu moment vam batallar per fer
possible el campus de la Universitat Rovira i Virgili. No em diga que no perquè tot és una evidència. S'està
ampliant el CAP de Roquetes? Sí. Està a pocs metres del nou  hospital? Sí. El que passa és que estan
buscant ja excuses per tal de no fer la feina. El que han de fer és fer la feina. En definitiva, si vostès creuen
que allò no pot ser el que han de fer és batallar perquè ho sigui i sinó buscar una alternativa i allí fer
habitatge que no és una de les seves polítiques que volen fer. Però que en tot cas aquests terrenys són
absolutament vàlids, com se'ns ha dit, en tot moment i com pertoca amb la normativa que estem aprovant
ara. I  si  el  que fan és això,  realment el  que estan fent és no defensar els interessos de Tortosa, i  fa
moltíssima pena, perquè tindrem un problema com a municipi. Acabarà el mandat i no tindrem hospital i
no se'n  sabrà res  d'este  nou hospital.  I  a  més a més,  aquella  moció  que va aprovar  l'alcalde al  seu
moment…”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d’anar acabant.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“… als altres portaveus els ha donat 14 segons més. Per tant, demano el mateix tracte que els altres
portaveus. En tot cas, aquella moció que van aprovar al Parlament i que em van fer tanta bandera dient
que abans del 2024 començarien les obres, doncs, en definitiva, en aquell moment mentien i segueixen
mentint avui.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Mire, senyora Roigé, ja que m'ha al·ludit a mi, simplement no entraré al debat de la moció perquè ja el
nostre portaveu, en este cas el grup municipal del Movem Tortosa - Partit Socialista, ha dit que hi votarà a
favor i, per tant, no entraré sobre està qüestió. Però sí que sobre els terrenys de l'hospital, a mi vostè, de
lliçó, no me n'ha donat cap ni una, perquè li recordo que vostè ha votat de manera reiterada en contra d'un
nou hospital aquí al ple de Tortosa, no fora, i per tant això de defensar els interessos dels tortosins vostè
s'ho hauria d'aplicar primer, perquè aquí a Tortosa ha votat de manera reiterada en contra. Segona, en els
terrenys actuals que tenim per al nou hospital, vostè diu que és factible perquè allà poden fer habitatges.
Sí, certament es poden fer habitatges en una sèrie de condicionants, però la normativa el que diu és que
en qüestió sanitària, esportiva i educativa no es poden tirar endavant projectes, i en la modificació que hi
ha hagut del reglament durant aquest estiu no queda en absolut del tot clar. I li torno a dir, per si no ho ha
escoltat públicament, este alcalde defensarà, evidentment, que el nou hospital de les Terres de l’Ebre es
faci a Tortosa. Treballarem perquè aquests terrenys puguin ser factibles i tant de bo sigui així, perquè es
pugui fer allà, perquè seria la forma més ràpida. I si al final no és possible per qüestions que no mos
afecten directament l'Ajuntament, treballarem per a oferir uns altres terrenys, perquè crec que aquí tots els
que estem asseguts en este plenari municipal, els 21 regidors i regidores, més enllà de quin partit som, del
que pensem, tots volem que es faci el nou hospital. Per tant, no li accepto lliçons, ni una, sobre el tema de
l'hospital. Estigui tranquil·la que treballarem per a un nou hospital, com sempre hem fet, a diferència de
vostè, i siguen estòs terrenys o uns altres, treballarem perquè sigui possible. Dit això, té la paraula per
al·lusions la senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Bé, gràcies. Primer que res dir-li que és evident que si estem aquí és per defensar els interessos dels
tortosins i les tortosines. I estem parlant de serveis de salut i quan parlem de serveis de salut el que sí que
tinc clar és que el que hem d'anar és a veure quins són els millors recursos i optimitzar recursos i poder
atendre i donar resposta de la millor manera possible i en allò que tenim a les necessitats de la població,
en este cas la línia pediàtrica. Crec que no és tan important que estigui ubicada a Ferreries o a Roquetes.
Tots sabem la distància que hi ha i, per tant, i que puguem donar aquesta resposta en està reordenació
d'una línia pediàtrica que, insisteixo, és territorial. El mateix passarà en la rehabilitació i, a més a més,
vostè també sap que en el pla funcional de l'ampliació del nou hospital no es contempla la rehabilitació
perquè allí hi van ubicats altres serveis com són uns nous quiròfans que bona falta ens fan, però que
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també no té cap sentit que la gent puja diàriament a l'hospital  quan és un servei que es pot oferir  a
Roquetes i allà on sigui i, per tant, no és necessari pujar.

I referent…”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d'anar acabant senyora Lleixà.”

Intervenció de la Sra. Lleixà

“Val.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Té la paraula la senyora Roigé.”

Intervenció de la Sra. Roigé

“Moltes gràcies, senyora Roigé, no serà important, senyora Roigé, perdó, senyora Lleixà, no serà important
per a vostè, però evidentment per a nosaltres és molt important que no perdem els serveis. I sí que estem
aquí per a defensar els interessos de Tortosa, però veig que vostè defensa els interessos del seu partit i no
els  interessos  del  municipi.  I,  senyor  Jordan,  quan  vam votar  en  contra  al  seu  moment  i  vam votar
juntament  amb Esquerra  Republicana,  vam votar  exactament  el  mateix,  va  ser  perquè no hi  havia  el
compromís del Govern de la Generalitat de fer un nou hospital. Quan este compromís va arribar amb el
conseller Argimon, l'abril del 2022, és quan nosaltres hi vam votar a favor i vam començar a treballar per
tal de poder tindre els terrenys, uns terrenys que torno a reiterar que són vàlids i que si no són vàlids
aquests terrenys no es pot construir a tota Tortosa. No és només allí, és a tota Tortosa la que no es pot
construir res, cap equipament, perquè el reglament el que fa referència és a tot el municipi. Per tant, el que
ha de fer, i ara que té una esmena introduïda per una feina feta per l'anterior govern municipal per tal de
poder generar que este reglament sigui favorable encara amb més força que abans, el que ha de fer és
que, i dins de tot el que s'ha assumit i ha dit que s'ha compromès a treballar perquè l'hospital sigui una
realitat, que iniciï l'expedient de forma immediata tal com diu el reglament i, per tant, procedeixi a iniciar
este procediment que ens portarà a fer que es pugui construir el nou hospital, perquè ara la pilota està a la
teulada de l'Ajuntament de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Hauria d’anar acabant. Sí, senyora Roigé, no fa falta que m'inste, perquè hem iniciat este procés més
enllà de que vostè ho hagi anunciat públicament. Érem plenament conscients de l'aprovació a 31 d'agost
de la modificació i, per tant, en està línia estem treballant. Vostè diu que va votar en contra perquè la
Generalitat no volia tirar endavant un nou hospital. Miri, li torno a dir, que més enllà del que demanava la
Generalitat hagués pogut votar a favor reclamant-ho com a ciutat i no es preocupi que treballarem perquè
sigui possible. I dit això, jo ja no vull entrar més sobre el tema dels terrenys, ja es veurà. Tant de bo tingui
raó i que es puguin tirar endavant i si no es tira endavant buscarem una alternativa a altres indrets del
nostre municipi. Per a què vol la paraula? Perquè no li he dit absolutament res ara a vostè…”

Intervenció de la Sra. Roigé

“No, perquè les mocions estan... “

Intervenció del Sr. Alcalde

“No, però ja sap que l'alcalde també acaba com vostès... Sí, sí, em deixa acabar. Ja sap que és l'alcalde qui
també té dret a parlar i a tancar o debatre com vostè feia en la seva època d'alcaldessa. Jo no l'he eludit i,
per tant, entenc que no té la paraula perquè no li  he dit absolutament res més enllà del que havíem
comentat abans.

Li dono la paraula però li recordo que qui tanca és el govern i, en este cas, l'alcalde.”
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Intervenció de la Sra. Roigé

“No, no tanca el govern. El president pot intervenir en qualsevol moment d'acord amb el ROM, és cert, però
qui tanca les mocions sempre és el grup proposant d'aquella moció. Tot i això, el que li demano és que …i
tenint en compte, ja avanço ara i ja li demanarem per escrit, però tal com m'acaba de dir que ja han iniciat
este procediment, li demano la incoació del procediment per tal de poder portar a terme este estudi que és
el que facilitarà de poder tindre en marxa el procediment instat per l'Ajuntament de Tortosa, com ja m'ha
dit el que, ja li aprofito per demanar-li, perquè en definitiva, com he dit ara, el que ha de fer l'Ajuntament de
Tortosa és procedir en este estudi per tal de poder generar-se ja la tramitació i que no hi hagi excuses ni
per part del Govern de la Generalitat ni per part de l'Ajuntament de Tortosa.”

Intervenció del Sr. Alcalde

“Bé, jo crec que tothom ha pogut escoltar que ha tornat a dir el mateix i li torno a repetir. Este procediment
ja s'ha fet i estem en està línia. L'objectiu d'este Govern és facilitar els terrenys lo més ràpid possible, però
és evident que a hores d'ara estòs terrenys no es poden facilitar, igual com no es van facilitar durant este
últim  any,  perquè  no  hi  ha  la  validació  per  part  de  les  administracions  superiors.  Si  finalment  les
administracions superiors,  tant l'ACA com la Confederació Hidrogràfica de l'Ebre, avalen estòs terrenys.
Insisteixo, tant de bo sigui així, perquè és el que tots volem, farem la cessió el més ràpid possible. I si no és
així, haurem de buscar una alternativa com és obvi i evident. Dit això, i amb relació a la moció, entenc que
queda aprovada.» 

*-*-*

Sotmès l’assumpte a votació ordinària, el Ple de l’Ajuntament acorda aprovar la proposta amb divuit vots a
favor, que suposa la majoria absoluta del nombre legal dels membres de la corporació, corresponents als
membres de la corporació dels grups municipals de JUNTS (10), MT–PSC–CP (7) i CUP–AMUNT (1); i tres
vots en contra corresponents als membres de la corporació del grup municipal d’ERC–AM (3).

II. PART NO RESOLUTIVA

10 – DACIÓ DE COMPTE DELS EXTRACTES DELS ACORDS ADOPTATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL i
RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA

a) Extractes de la Junta de Govern Local:

- 52/2023, de 28/08/2023 – ordinària.
- 53/2023, de 05/09/2023 – ordinària.

b) Resolucions de l’Alcaldia:

- De la 2352/2023 a la 2557/2023.

*-*-*

El consistori en queda assabentat.

11 – INFORMES DE L’ALCALDIA. 

No n’hi ha.

12 – CONTROL DELS ÒRGANS DE LA CORPORACIÓ:

a) Mocions.
b) Precs.
c) Preguntes.

*-*-*
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1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA

Sr. Ologaray:  “Gràcies! Alcalde, el passat 26 de juny es va celebrar una convocatòria del Consell Escolar
Municipal. Tal com indica el Reglament del Consell Escolar Municipal, n'ha de formar part un representant
de cadascun dels grups polítics. A les fotografies publicades a les xarxes socials podem veure l'alcalde, a la
portaveu d'Esquerra i a la portaveu del PSC presents a la reunió; Junts per Tortosa, i desconec què va
passar amb la CUP, no vam rebre la convocatòria.

El 27 de juny vam presentar una instància per sol·licitar els motius pels quals no se'ns havia convocat a
aquesta sessió al Consell Escolar i demanant també còpia de la convocatòria, de l'ordre del dia i el detall
dels membres convocats. El 18 de juliol, vençut el termini de deu dies hàbils que el Reglament Orgànic
Municipal  els  dona  per  contestar  la  instància,  vam  presentar  novament  una  instància  reiterant  les
qüestions plantejades. Encara esperem resposta. 

Davant la negativa del seu govern a respondre aquesta instància, el 15 d'agost vam sol·licitar empara a
Comissió de Garantia del Dret d'Accés a la Informació Pública de la Generalitat, que si no vaig errat el
passat 28 d'agost els va entrar per registre el requeriment, junt amb quatre requeriments més i molts
requeriments més que els aniran arribant si vostès amaguen la informació i no compleixen en la seva
obligació de facilitar-la. A dia d'avui, més de tres mesos després de presentar la instància inicial, encara no
tenim  resposta.  I  aquesta  instància  no  resposta  s'afegeix  a  una  llarga  llista  de  prop  d'una  trentena
d'instàncies de les que encara no hem rebut resposta, i que estan fora de termini. Sense comptar totes
aquelles que ens han retornat sense respondre allò que els demanàvem. Estic convençut que d'aquestes
en parlarem en pròximes sessions plenàries. 

No obstant això, donat que s'ha negat a respondre per activa i per passiva la instància, li formulo aquí la
pregunta i li prego que no em digui que ja ens respondrà el proper ple: quins són els motius pels quals no
se'ns va convocar el grup municipal de Junts per Tortosa i si ens poden fer arribar la convocatòria, l'ordre
del dia i el detall dels membres convocats?

I acabo amb un Prec i és que se'ns respongui amb els terminis que marca el reglament. Gràcies.”

Sr. Alcalde: “Senyor Ologaray, la veritat és que potser no em creurà, però pensava que està instància sí que
se li havia contestat, però li  contesto ara perquè no hi ha problema. El tema és que quan es va fer la
convocatòria del Consell Escolar, es va fer la convocatòria que s'havia fet sempre anteriorment per part del
Departament  d'Ensenyament  de  l'Ajuntament,  la  qual  cosa  vol  dir  que  no  es  convocava  els  grups
municipals, és a dir, que vostè en el seu govern anterior mai en la vida va convocar els grups municipals al
Consell  Escolar.  I  a  partir  d'aquí,  revisats  els  estatuts  i  els  estatuts  sí  que  diu  que  hi  ha  d'haver  un
representant  dels  diferents  grups  municipals  per  al  Consell  Escolar,  un  representant  que  mai  s'havia
demanat a cap grup. Per tant, vostès el que hauran de fer ara, i tots els grups municipals, és designar un
responsable per al Consell Escolar de l'Ajuntament. I en este cas, la convocatòria, fixi's vostè si tenia poca
importància, era simplement per a canviar els dies d'inici de curs, atès que la Generalitat havia fet un canvi
uns dies abans.  Per  tant,  va ser  la  mateixa convocatòria  i  ja  li  dic  que està és  la  resposta.  De totes
maneres, li contestarem per escrit perquè no tenim cap problema i aprofito per a dir-li això a tots els grups
municipals que demanen o que ens envien un representant per al Consell Escolar.”

Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. Li donaré un vot de confiança i em creuré que es pensava que la instància
ja estava resposta. Suposo que en les altres també ha estat un descuit i demà mateix tindrem resposta a la
trentena d'instàncies que estem esperant. Pel que fa al Consell Escolar també em puc creure que es va
enviar la convocatòria i es va oblidar de convocar el nostre grup. Ja li asseguro que abans no passava, que
es convocava a tots els portaveus i es feia extensiva la convocatòria a tots els grups i en aquest cas em
permetrà saber per què llavors la portaveu d'Esquerra sí que estava convidada i la portaveu de Junts per
Tortosa o el portaveu de la CUP no hi estaven. Gràcies.”

Sr.  Alcalde:  “Li  torno  a  dir  que  a  l'anterior  mandat  no  es  convocava  els  portaveus  de  tots  els  grups
municipals  i  li  enviarem,  perquè  vostè  ho  vegi  les  convocatòries  que  vostès  feien  on  no  hi  havia  la
convocatòria al mailing, que és el que vam veure. Per això em pensava que aquesta instància se'ls havia
contestat perquè teníem tota la informació i, per tant, no hi ha cap mala voluntat. Al contrari, el que li dic,
és cert que a partir d'ara des del govern municipal volem convocar-los a tots, però ja veurà al mailing de les
convocatòries anteriors com mai es va convocar el mandat anterior als diferents grups municipals.”
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2. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU

Sra. Rehues: “Hola, bona tarda, senyor alcalde. Lamentem de nou el tancament de la Llar de la Creu Roja
que ha suposat acomiadar a les treballadores i que permetia tenir una llar oberta per a aquest curs al
centre  de la  ciutat  i  que a  més  a  més  complia  una important  funció  social  sense  que el  Govern de
l'Ajuntament tingués la  voluntat  de revertir  aquesta situació.  El  passat  dia 23 d'agost  el  senyor  Grau,
regidor  d'Educació,  va realitzar  unes declaracions respecte a  la  situació de les  famílies  afectades pel
tancament de la llar de la Creu Roja. En concret les seves declaracions van ser “Ja estem treballant per
poder assignar un servei a la totalitat de les 12 famílies que s'hi troben inscrites per al curs vinent.” La
pregunta és: s'han reubicat els alumnes de les 12 famílies afectades? Si és així, a quin centre? Si es
pagarà  per  part  de  l'Ajuntament  allò  que  feia  la  Creu  Roja  com  a  ONG  amb  les  famílies  que  eren
vulnerables? Si  és així,  de quina  partida pressupostària  sortirà  aquest  pagament? I  també saber que
normalment  la Creu Roja acollia  al  voltant  de 35-40 xiquets cada curs.  Què passarà amb la resta de
famílies que normalment es matriculaven durant el curs? També es reassignaran? La resta de famílies dels
diferents barris que no anaven a cap llar perquè consideraven que no podien, ara també se'ls garantirà i
facilitarà una plaça subvencionada a una llar del municipi?”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyora Rehues, li contestarà directament el regidor d'Educació, Senyor Grau.”

Sr.  Grau:  “Bé,  simplement hem treballat  amb les 12 famílies que es  van quedar fora del  servei  i  em
permetrà  que  per  motius  de  protecció  de  dades  per  la  …  sí,  no  se'n  rigue,  no  se'n  rigue,  perquè  si
desconeix, si desconeix la tipologia de famílies afectades vostè no se'n riuria i això li asseguro jo. Vostè no
se n’hauria de riure per respecte a les famílies. I si li estic dient que estem treballant amb el personal
d'aquí de la casa que porta l'Àrea d'Acció Social vostè el podria fer  és   respectar. I no li permetrem més
riures d'aquest tipus i d'aquest to. Quan desconeix per complet la informació que li anava a traslladar. Val?

Si  m'ho  permet,  ara,  sense  riure,  li  donaré  informació.  Hem treballat  amb les  12 famílies  afectades,
d'aquestes 12 n'hi ha 3 que tenen una situació que em permetreu per protecció de dades i per protecció
de dades que no ho faig esment de la seva situació. Però hem treballat i hem intentat donar cobertura o
hem donat cobertura a aquestes i ens hem posat en contacte amb les diverses famílies i hem oferit el
servei en els casos que s'ha pogut fer perquè n'hi ha algunes d'aquestes que fins i tot han abandonat la
ciutat. La resta es van reubicar elles soles perquè no tenien cap tipus de dificultat. És més, en assabentar-
se de la situació ja van licitar un altre tipus de llar d'infants per tenir servei. I en tot cas, si us sembla bé, a
la comissió que pertoqui us donaré dades específiques intentant reservar, evidentment, el que seria la
protecció de dades de les famílies.”

Sr. Alcalde: “Gràcies.”

Sra. Rehues: “Puc contestar-te?”

Sr. Alcalde:  “Sí, però hem permetrà que qui dirigís el debat és l'alcalde i li donaré la paraula quan toca i
llavors podrà contestar. D'acord. Per tant, senyora Rehues, ara sí que té la paraula.”

Sra. Rehues:  “Gràcies, senyor alcalde. O sigui, per a qui ho hagi entès, són tres famílies les que s'han
reubicat. Jo entenc això de la protecció de dades, ha dit això, no? Bé, ara m'ho contesta, si vol. Entenc això
de la protecció de dades, però no li he demanat ni els noms ni els cognoms, ni les dades concretes de les
famílies. Només li he preguntat a quins centres s'havien reubicat. Entenc que no hi ha un problema de
vulneració de protecció de dades ni als centres als quals s'han reubicat.”

Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Rehues, té la paraula el senyor Grau per contestar.”

Sr. Grau: “Sí, sí que hi ha una sèrie de condicionants. Hi ha una sèrie de condicionants de descripció de les
pròpies famílies que no em permeten ser avui aquí públicament i poder oferir aquestes dades. Ja us dic, jo
us en passo sense cap problema a parlar-ne en la Comissió Informativa escaient. No tinc cap problema.
Inclús repassarem perfil per perfil. Us direm què ha passat en cadascuna de les famílies. Evidentment,
farem la protecció de dades en relació amb les pròpies i el nom de les famílies. Però si em permeteu, no
fer-ho aquí la sessió de ple oberta a la ciutadania. I  a més a més, també, si  és el  que els preocupa,
comptem  amb  la  bonificació  de  la  mateixa  Generalitat  de  Catalunya  per  al  servei  de  llar  d'infants  i
evidentment el que han fet és simplement gestionar tots aquests serveis en la mateixa línia.”

Sr.  Alcalde:  “Gràcies,  senyor  Grau.  Entenc  que  ha  donat  resposta  i  en  tot  cas  totes  les  qüestions
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específiques se'ns ho faran arribar a la Comissió pertinent. Jo crec que tothom pot entendre, perquè estem
parlant d'unes situacions delicades des del punt de vista de dades i de protecció de les dades i de les
pròpies famílies.”

3. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA

Sra. Roigé: “Sí, per fer un aclariment, un prec i dues preguntes. En primer lloc, un aclariment perquè vostè
ha dit que no s'havia convocat els consells escolars. Hi havia representant d'Esquerra Republicana, hi havia
representants del PSC i, per tant, si vostès no anaven el seu grup municipal no vol dir que no estiguessin
convocats. Per tant, més aviat el que han de veure també són les actes i veurà qui es convocava, i així ens
ho va fer saber la senyora Cinta Espuny, anterior regidora d'Ensenyament, i jo mateixa en aquelles que
havia  anat,  que  per  exemple  la  senyora  Caballé  s'hi  havia  connectat  algunes  vegades  en  tant  que
representant d'Esquerra Republicana, i la senyora Bel també hi assistia en tant que representant del Partit
Socialista. Potser el seu grup no hi assistia però la resta sí que hi assistien de forma regular. D'altra banda,
pel que fa al segon prec, li vull fer un prec respecte a què acaba de dir a la moció de Junts per Tortosa
textualment que ja està fet. L'informe ha dit així “ja està fet”. Entenc que es referia que ja està fet l'inici de
l'expedient. En tot cas, reitero que li demano que ens ho faci arribar de forma ràpida.

Les preguntes. En primer lloc, després d'escoltar la intervenció del seu portaveu respecte a la pista de gel, i
el que ha dit respecte que la pista de gel enguany no ha pogut ser i que enguany serà igual però que sí que
estan treballant  de cara a l'any  que ve,  com si  fos una cosa per  part  nostra o que haguéssim deixat
preparada i sobretot per tal de no seguir enganyant, en este cas, el portaveu de la CUP. Potser ja ho sap i
és evident que estem partint d'aquell xec en blanc que vam dir al seu moment a l'inici de mandat i ja
estava pactat aquesta resposta, li pregunto: vostè, senyor alcalde, igual que la regidora de Comerç, han
autoritzat durant l'estiu que la pista sigui igual que la pista que hi havia el 2022? 

I l'última pregunta és que la setmana passada un diari d’abast nacional va treure un article molt cru, un
article molt dur sobre la situació d'uns barris de Catalunya. També feia referència a l'editorial de l diari, un
article que descrivia una situació marginal  que viu el  municipi  de Badalona, amb molta pobresa,  amb
habitatges precaris, amb brutícia, amb falta de feina, amb absentisme escolar i amb uns serveis socials
absolutament desbordats.

I ara em diran i per què en parlem al Ple de Tortosa de l'Ajuntament o del que està succeint en uns barris
de Badalona.  Perquè el  mateix  diari  Ara exposava a l'article a l'editorial  la resposta  dels seus serveis
socials i textualment diu el diari Ara “els serveis socials estan tan desbordats que en alguns casos l'única
solució que donen a les persones que acudeixin és que vagin a viure a llocs com Tortosa on podran llogar
pisos per 300 euros.” Com diu també el diari Ara “això és centrifugar la pobresa”, en este cas cap a la
perifèria i en este cas cap a casa nostra i això mai és una solució ni ho serà mai una solució. Si algú vol
centrifugar la pobresa cap a casa nostra, hem de reaccionar i  combatre actituds com les dels Serveis
Socials de Badalona, perquè això és molt greu i això no havia passat mai. La pregunta és: coneixia, senyor
Jordan, o l'equip de govern, està situació? Què està fent el govern municipal davant d'aquesta situació?
S'han posat en contacte amb el Govern de la Generalitat per saber què està passant? Han traslladat està
actuació al Govern de la Generalitat? Li han demanat explicacions i que prenguin mesures? Han esbrinat si
és una pràctica dels Serveis Socials de Badalona o això està estès a més poblacions.”

Sr. Alcalde: “Hauria d’anar acabant senyora Roigé, perquè li he donat més de tres minuts.”

Sra. Roigé:  “Tinc dos minuts per pregunta.”

Sr. Alcalde: “Ja li he donat quatre minuts.”

Sra. Roigé: “No els hem tingut els dos minuts. No han passat sis minuts, senyor Jordan, i vostè ho sap. S'ha
posat en contacte amb els Serveis Socials de Badalona? Han detectat un increment d'empadronaments els
últims dos mesos? Si s'ha produït, creu que pot estar motivat per això, o poden ser uns altres motius? I què
pensem fer davant d'aquesta situació tan greu perquè com a municipi no ens ho podem permetre?”

Sr. Alcalde:  “Gràcies, senyora Roigé. Abans de contestar-li,  la senyora Pilar Caballé, per al·lusions, m'ha
demanat la paraula i, per tant, li dono la paraula.”
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Sra. Caballé: “Sí, gràcies, seré ràpida. M'ha dit amb relació a la convocatòria al Consell Escolar. Dir-li que jo
formava part de la Comissió Informativa de Serveis a les Persones des de juny del 2019 i fins que no va
esclatar la Covid no vaig rebre cap convocatòria a cap Consell Escolar. Només que revise convocatòries.”

Sr. Alcalde: “Sí, té la paraula el senyor Roigé.”

Sra. Roigé: “Es confirma per part de la senyora Caballé que des de l'any 2020 ha estat convocada als
Consells Escolars. Simplement això.”

Sr. Alcalde: “Senyora Roigé, amb relació al tema del Consell Escolar, la convocatòria es va fer per part dels
diferents tècnics i  el  que vam revisar  per  part  del  govern és que no es convocava els diferents grups
municipals.  Està  és  la  informació  que  tenim  i,  per  tant,  està  és  la  informació,  i  per  això  es  va  fer,
exactament, simplement canviant el regidor d'Educació. Amb relació al tema dels terrenys de l'Hospital, ja li
he dit que hem començat a treballar evidentment l'informe. Ja sap vostè perfectament que un informe
d'aquestes característiques no es pot fer ni  en una setmana ni  en dos.  I  el  que li  he dit  és que hem
començat a treballar per fer-lo possible i el més ràpid possible. Amb relació al tema de la pista de gel ja he
contestat abans que vam traslladar a la Federació que de cara a l'any que ve havia de canviar la situació de
la pista de gel per a fer-la sostenible. I amb relació a la informació que m'ha comentat de Badalona la
desconeixia, sincerament, i, per tant, evidentment, és preocupant. Sí que ha passat al llarg de la història,
per exemple, en l'època de les Olimpíades quan a tota la zona de Barcelona es van fer reestructuracions i
molta gent va ser esponjada de l'àrea metropolitana i també van arribar moltes persones a la nostra ciutat.
Però en tot cas ho mirarem, ho revisarem i buscarem exactament què ha passat a partir de la informació
que vostè mos ha donat. Té la paraula.”

Sra. Roigé: “Moltes gràcies per repreguntar. En tot cas li he preguntat respecte a la pista de gel, si vostès,
no el que faran l'any que ve ni què han traslladat a l’any que ve, sinó si vostès van donar la conformitat
perquè enguany la pista fos igual que la de l'any passat. I respecte al que ha publicat este diari Ara i que
em sembla molt greu i també respecte als empadronaments que li ha preguntat també esperem la seva
resposta.”

Sr. Alcalde: “Moltes gràcies. Crec que ja l’he informada de les dues preguntes, el que li vam traslladar a la
Federació i també amb relació al tema de Badalona i amb relació a està informació que desconeixíem.
Entenc que no hi ha més preguntes. Moltes gràcies.”

*-*-*

I sense cap més assumpte per tractar, el senyor president aixeca la sessió a les dinou hores i deu minuts,
de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
sgMGE L’alcalde

sgJJF
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	II. PART NO RESOLUTIVA
	- 53/2023, de 05/09/2023 – ordinària.
	1. INTERVENCIÓ DEL SR. ÒSCAR OLOGARAY ARASA
	Sr. Ologaray: “Gràcies! Alcalde, el passat 26 de juny es va celebrar una convocatòria del Consell Escolar Municipal. Tal com indica el Reglament del Consell Escolar Municipal, n'ha de formar part un representant de cadascun dels grups polítics. A les fotografies publicades a les xarxes socials podem veure l'alcalde, a la portaveu d'Esquerra i a la portaveu del PSC presents a la reunió; Junts per Tortosa, i desconec què va passar amb la CUP, no vam rebre la convocatòria.
	Sr. Alcalde: “Senyor Ologaray, la veritat és que potser no em creurà, però pensava que està instància sí que se li havia contestat, però li contesto ara perquè no hi ha problema. El tema és que quan es va fer la convocatòria del Consell Escolar, es va fer la convocatòria que s'havia fet sempre anteriorment per part del Departament d'Ensenyament de l'Ajuntament, la qual cosa vol dir que no es convocava els grups municipals, és a dir, que vostè en el seu govern anterior mai en la vida va convocar els grups municipals al Consell Escolar. I a partir d'aquí, revisats els estatuts i els estatuts sí que diu que hi ha d'haver un representant dels diferents grups municipals per al Consell Escolar, un representant que mai s'havia demanat a cap grup. Per tant, vostès el que hauran de fer ara, i tots els grups municipals, és designar un responsable per al Consell Escolar de l'Ajuntament. I en este cas, la convocatòria, fixi's vostè si tenia poca importància, era simplement per a canviar els dies d'inici de curs, atès que la Generalitat havia fet un canvi uns dies abans. Per tant, va ser la mateixa convocatòria i ja li dic que està és la resposta. De totes maneres, li contestarem per escrit perquè no tenim cap problema i aprofito per a dir-li això a tots els grups municipals que demanen o que ens envien un representant per al Consell Escolar.”
	Sr. Ologaray: “Gràcies, alcalde. Li donaré un vot de confiança i em creuré que es pensava que la instància ja estava resposta. Suposo que en les altres també ha estat un descuit i demà mateix tindrem resposta a la trentena d'instàncies que estem esperant. Pel que fa al Consell Escolar també em puc creure que es va enviar la convocatòria i es va oblidar de convocar el nostre grup. Ja li asseguro que abans no passava, que es convocava a tots els portaveus i es feia extensiva la convocatòria a tots els grups i en aquest cas em permetrà saber per què llavors la portaveu d'Esquerra sí que estava convidada i la portaveu de Junts per Tortosa o el portaveu de la CUP no hi estaven. Gràcies.”
	Sr. Alcalde: “Li torno a dir que a l'anterior mandat no es convocava els portaveus de tots els grups municipals i li enviarem, perquè vostè ho vegi les convocatòries que vostès feien on no hi havia la convocatòria al mailing, que és el que vam veure. Per això em pensava que aquesta instància se'ls havia contestat perquè teníem tota la informació i, per tant, no hi ha cap mala voluntat. Al contrari, el que li dic, és cert que a partir d'ara des del govern municipal volem convocar-los a tots, però ja veurà al mailing de les convocatòries anteriors com mai es va convocar el mandat anterior als diferents grups municipals.”
	2. INTERVENCIÓ DE LA SRA. ANNA REHUES GRAU
	Sra. Rehues: “Hola, bona tarda, senyor alcalde. Lamentem de nou el tancament de la Llar de la Creu Roja que ha suposat acomiadar a les treballadores i que permetia tenir una llar oberta per a aquest curs al centre de la ciutat i que a més a més complia una important funció social sense que el Govern de l'Ajuntament tingués la voluntat de revertir aquesta situació. El passat dia 23 d'agost el senyor Grau, regidor d'Educació, va realitzar unes declaracions respecte a la situació de les famílies afectades pel tancament de la llar de la Creu Roja. En concret les seves declaracions van ser “Ja estem treballant per poder assignar un servei a la totalitat de les 12 famílies que s'hi troben inscrites per al curs vinent.” La pregunta és: s'han reubicat els alumnes de les 12 famílies afectades? Si és així, a quin centre? Si es pagarà per part de l'Ajuntament allò que feia la Creu Roja com a ONG amb les famílies que eren vulnerables? Si és així, de quina partida pressupostària sortirà aquest pagament? I també saber que normalment la Creu Roja acollia al voltant de 35-40 xiquets cada curs. Què passarà amb la resta de famílies que normalment es matriculaven durant el curs? També es reassignaran? La resta de famílies dels diferents barris que no anaven a cap llar perquè consideraven que no podien, ara també se'ls garantirà i facilitarà una plaça subvencionada a una llar del municipi?”
	Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Rehues, li contestarà directament el regidor d'Educació, Senyor Grau.”
	Sr. Grau: “Bé, simplement hem treballat amb les 12 famílies que es van quedar fora del servei i em permetrà que per motius de protecció de dades per la … sí, no se'n rigue, no se'n rigue, perquè si desconeix, si desconeix la tipologia de famílies afectades vostè no se'n riuria i això li asseguro jo. Vostè no se n’hauria de riure per respecte a les famílies. I si li estic dient que estem treballant amb el personal d'aquí de la casa que porta l'Àrea d'Acció Social vostè el podria fer és respectar. I no li permetrem més riures d'aquest tipus i d'aquest to. Quan desconeix per complet la informació que li anava a traslladar. Val?
	Sr. Alcalde: “Gràcies.”
	Sra. Rehues: “Puc contestar-te?”
	Sra. Rehues: “Gràcies, senyor alcalde. O sigui, per a qui ho hagi entès, són tres famílies les que s'han reubicat. Jo entenc això de la protecció de dades, ha dit això, no? Bé, ara m'ho contesta, si vol. Entenc això de la protecció de dades, però no li he demanat ni els noms ni els cognoms, ni les dades concretes de les famílies. Només li he preguntat a quins centres s'havien reubicat. Entenc que no hi ha un problema de vulneració de protecció de dades ni als centres als quals s'han reubicat.”
	Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Rehues, té la paraula el senyor Grau per contestar.”
	Sr. Grau: “Sí, sí que hi ha una sèrie de condicionants. Hi ha una sèrie de condicionants de descripció de les pròpies famílies que no em permeten ser avui aquí públicament i poder oferir aquestes dades. Ja us dic, jo us en passo sense cap problema a parlar-ne en la Comissió Informativa escaient. No tinc cap problema. Inclús repassarem perfil per perfil. Us direm què ha passat en cadascuna de les famílies. Evidentment, farem la protecció de dades en relació amb les pròpies i el nom de les famílies. Però si em permeteu, no fer-ho aquí la sessió de ple oberta a la ciutadania. I a més a més, també, si és el que els preocupa, comptem amb la bonificació de la mateixa Generalitat de Catalunya per al servei de llar d'infants i evidentment el que han fet és simplement gestionar tots aquests serveis en la mateixa línia.”
	Sr. Alcalde: “Gràcies, senyor Grau. Entenc que ha donat resposta i en tot cas totes les qüestions específiques se'ns ho faran arribar a la Comissió pertinent. Jo crec que tothom pot entendre, perquè estem parlant d'unes situacions delicades des del punt de vista de dades i de protecció de les dades i de les pròpies famílies.”
	3. INTERVENCIÓ DE LA SRA. MERITXELL ROIGÉ PEDROLA
	Sra. Roigé: “Sí, per fer un aclariment, un prec i dues preguntes. En primer lloc, un aclariment perquè vostè ha dit que no s'havia convocat els consells escolars. Hi havia representant d'Esquerra Republicana, hi havia representants del PSC i, per tant, si vostès no anaven el seu grup municipal no vol dir que no estiguessin convocats. Per tant, més aviat el que han de veure també són les actes i veurà qui es convocava, i així ens ho va fer saber la senyora Cinta Espuny, anterior regidora d'Ensenyament, i jo mateixa en aquelles que havia anat, que per exemple la senyora Caballé s'hi havia connectat algunes vegades en tant que representant d'Esquerra Republicana, i la senyora Bel també hi assistia en tant que representant del Partit Socialista. Potser el seu grup no hi assistia però la resta sí que hi assistien de forma regular. D'altra banda, pel que fa al segon prec, li vull fer un prec respecte a què acaba de dir a la moció de Junts per Tortosa textualment que ja està fet. L'informe ha dit així “ja està fet”. Entenc que es referia que ja està fet l'inici de l'expedient. En tot cas, reitero que li demano que ens ho faci arribar de forma ràpida.
	Sr. Alcalde: “Hauria d’anar acabant senyora Roigé, perquè li he donat més de tres minuts.”
	Sra. Roigé: “Tinc dos minuts per pregunta.”
	Sr. Alcalde: “Ja li he donat quatre minuts.”
	Sra. Roigé: “No els hem tingut els dos minuts. No han passat sis minuts, senyor Jordan, i vostè ho sap. S'ha posat en contacte amb els Serveis Socials de Badalona? Han detectat un increment d'empadronaments els últims dos mesos? Si s'ha produït, creu que pot estar motivat per això, o poden ser uns altres motius? I què pensem fer davant d'aquesta situació tan greu perquè com a municipi no ens ho podem permetre?”
	Sr. Alcalde: “Gràcies, senyora Roigé. Abans de contestar-li, la senyora Pilar Caballé, per al·lusions, m'ha demanat la paraula i, per tant, li dono la paraula.”
	Sra. Caballé: “Sí, gràcies, seré ràpida. M'ha dit amb relació a la convocatòria al Consell Escolar. Dir-li que jo formava part de la Comissió Informativa de Serveis a les Persones des de juny del 2019 i fins que no va esclatar la Covid no vaig rebre cap convocatòria a cap Consell Escolar. Només que revise convocatòries.”
	Sr. Alcalde: “Sí, té la paraula el senyor Roigé.”
	Sra. Roigé: “Es confirma per part de la senyora Caballé que des de l'any 2020 ha estat convocada als Consells Escolars. Simplement això.”
	Sr. Alcalde: “Senyora Roigé, amb relació al tema del Consell Escolar, la convocatòria es va fer per part dels diferents tècnics i el que vam revisar per part del govern és que no es convocava els diferents grups municipals. Està és la informació que tenim i, per tant, està és la informació, i per això es va fer, exactament, simplement canviant el regidor d'Educació. Amb relació al tema dels terrenys de l'Hospital, ja li he dit que hem començat a treballar evidentment l'informe. Ja sap vostè perfectament que un informe d'aquestes característiques no es pot fer ni en una setmana ni en dos. I el que li he dit és que hem començat a treballar per fer-lo possible i el més ràpid possible. Amb relació al tema de la pista de gel ja he contestat abans que vam traslladar a la Federació que de cara a l'any que ve havia de canviar la situació de la pista de gel per a fer-la sostenible. I amb relació a la informació que m'ha comentat de Badalona la desconeixia, sincerament, i, per tant, evidentment, és preocupant. Sí que ha passat al llarg de la història, per exemple, en l'època de les Olimpíades quan a tota la zona de Barcelona es van fer reestructuracions i molta gent va ser esponjada de l'àrea metropolitana i també van arribar moltes persones a la nostra ciutat. Però en tot cas ho mirarem, ho revisarem i buscarem exactament què ha passat a partir de la informació que vostè mos ha donat. Té la paraula.”
	Sra. Roigé: “Moltes gràcies per repreguntar. En tot cas li he preguntat respecte a la pista de gel, si vostès, no el que faran l'any que ve ni què han traslladat a l’any que ve, sinó si vostès van donar la conformitat perquè enguany la pista fos igual que la de l'any passat. I respecte al que ha publicat este diari Ara i que em sembla molt greu i també respecte als empadronaments que li ha preguntat també esperem la seva resposta.”
	Sr. Alcalde: “Moltes gràcies. Crec que ja l’he informada de les dues preguntes, el que li vam traslladar a la Federació i també amb relació al tema de Badalona i amb relació a està informació que desconeixíem. Entenc que no hi ha més preguntes. Moltes gràcies.”



